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شرکت فولاد 
امیرکبیر کاشان 
صاحب جاده ریلی و 
گمرک اختصاصی شد

با اعتب��ار 10میلیارد توم��ان، جاده 
ریلی ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان 
و اتصال به ش��بکه سراسری خط آهن 
و گم��رک اختصاصی این ش��رکت، به 
 طور رس��می م��ورد بهره ب��رداری قرار 

گرفت.

کرباسیان در دیدار با اعضای تحریریه روزنامه صمت مطرح کرد: 

لزوم  باز تعریف  خام فروشی  در  تحریم
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شماره23 سالاول

ناصربزرگمهر/مدیرمسئول
بهناماوکههرچهبخواهدهمانمیشود

آیا من دزدم؟

در ظاهر یک نفر، مقاله زیبایی نوشته با عنوان »آیا من دزدم؟« 
که این روزها این یادداش��ت در دنیای مجازی می چرخد و عزیزی 
هم آن را برای من فرستاده است. ایشان در این مطلب به دو رخداد 

که برای او پیش  آمده، اشاره می کند که هر دو خواندنی است.
اتفاق اول- او می گوید: زمان امتحانات پزشکی من در ایرلند بود 
و مبلغ��ی که باید برای امتحانات پرداخت می کردم ۳۰۹ پوند بود. 
من پول خرد نداشتم و مبلغ ۳۱۰ پوند را پرداخت کردم و امتحاناتم 
را دادم و بعد از گذشت زمانی اندک به کشورم برگشتم. بعد از مدتی 
نامه ای دریافت کردم که از ایرلند برایم ارسال شده بود. در آن نامه 
نوشته شده بود: شما در پرداخت هزینه های امتحان اشتباه کردید 
و به جای مبلغ ۳۰۹ پوند، ۳۱۰ پوند پرداخت کردید و چکی که به 
همراه این نامه برای شما ارسال شده به ارزش یک پوند است. جالب 
اینجاست که ارزش آن پاکت نامه و نامه ای که در آن تایپ  شده بود 

و تمبر آن، بیش از مبلغ ۱ پوند بود!
اتفاق دوم- او می گوید: من بیشتر اوقات که در مسیر دانشگاه و 
خانه تردد می کردم، از س��وپر مارکتی که در مسیرم بود کاکائو به 
نرخ ۱۸ بینس می خریدم و می رفتم. در یکی از روزها، نرخ جدیدی 
برای همان نوع کاکائو که روی آن ۲۰ بینس نوش��ته بود در قفسه 
دیگر قرار داده شده بود. برای من جای تعجب داشت و از فروشنده 

پرسیدم آیا فرقی بین این دو رقم جنس وجود دارد؟
در پاسخ به من گفت: نه، همان نوع و همان کیفیت است!

پس دلیل چیست؟! چرا کاکائوی موجود در قفسه ای بانرخ ۱۸ 
و در دیگری ۲۰ بینس به فروش می رسد؟

در پاسخ به من گفت: به تازگی کاکائویی که برای ما ارسال شده، 
افزایش نرخ داش��ته اس��ت. این جنس جدید ن��رخ فروش اش ۲۰ 
بینس اس��ت اما نرخ جنس قبلی چون پیش از این خریدیم همان 

۱۸ بینس است.
به او گفتم با این وضعیت کس��ی از ش��ما جن��س جدید خرید 

نمی کند تا زمانی که جنس پیشین کامل به فروش نرود.
او گفت: بله، ما این را می دانیم

ب��ه او گفت��م: بیا همه جنس ه��ا را قاطی کن و ب��ا قیمت جدید 
بفروش؛ با این کار کس��ی نمی تواند متوجه شود و جنس قدیم را از 

جنس جدید تشخیص دهد.
در پاس��خ به من گفت: مگر ش��ما ی��ک دزدی که چنین فکری 

می کنی؟
ازآنچه او به من گفت ش��گفت زده ش��دم و مس��یر خود را پیش 
گرفتم و رفتم، در حالی  که همیشه این پرسش در گوش من تکرار 
می ش��ود و ذهن مرا درگیر کرده ک��ه آیا من دزدم؟ این چه اخلاق 
و کرداری اس��ت؟! بعد به این نتیجه رس��یدم که ما از جهان غرب 

عقب تر نیستیم، ما از باورهای مان عقب تر مانده ایم.
این خاطره به ظاهر س��اده که این روزها مورد توجه ما ایرانی ها 
قرارگرفته و آن را برای همدیگر در دنیای مجازی ارسال می کنیم، 
از تفکری حکایت می کند که هر لحظه شاهد آن هستیم. ما همگی 
در یک گرداب بزرگ اجتماعی قرار گرفته ایم و در میان آن در حال 
دس��ت وپا زدن هس��تیم و به هر چیز و هر کسی آویزان می شویم 
ت��ا خود را نجات دهی��م و دیگری را در میان گن��داب گرداب فرو 
می کنیم. همه، هیجان زده و بدون تفکر و اندیش��ه در حال آویزان 
شدن به دیگری هس��تیم. هرکس قدرت بیشتری دارد به ظاهر با 
فشار به دیگری، چند لحظه یا چند دقیقه بیشتر زنده می ماند، اما 
باید بداند که با فشار بر دیگری و دست بر سر همسایه و همشهری 
و هموطن خود گذاش��تن و دیگری را زودتر در گرداب فرو کردن، 

نمی تواند خود را نجات دهد.
وضعیتی ک��ه امروز مردم ما در گ��رداب اقتصاد خرد و کلان به 
آن دچ��ار ش��ده اند، فقط یک راه نجات دارد؛ اتح��اد همگانی. باید 
هم��ه با هم و در یک مس��یر حرکت کنیم، هم��ت و غیرت همه را 
می طلبد، باید همه دست به دس��ت یکدیگر بدهیم تا بتوانیم خود 
را از ای��ن مرداب نج��ات دهیم، باید در فرهن��گ اجتماعی تغییر 
ایجاد ش��ود، باید از منفعت طلبی فردی رها ش��ویم، باید کس��به 
خرد از گرانفروش��ی و اجحاف خودداری کنن��د، باید تاجران بازار 
از مال اندوزی و احتکار دس��ت بردارند، باید در نظام دولتی دزدها 
را نش��انه رفت، باید عدالت همگانی را تقوی��ت کرد، باید فرهنگ 
دزد پروری را تغییر داد و باید هر کس در هر ش��غل و مقامی هر روز 

صبح از خود بپرسد آیا من یک دزدم؟
بله، اگر جنس های مغازه ات را یک ریال بیش��تر از س��ود واقعی 
می فروش��ی دزد هس��تی! اگر کاری از دس��تت برمی آی��د و برای 
مراجعه کنن��ده انجام نمی دهی دزد هس��تی! اگر نیازهای مردم را 
در انبارهایت احتکار کردی، دزد هس��تی! اگر از همش��هری خود 
رش��وه می خواهی دزد هس��تی، اگر وزیر و وکیل هستی و تصمیم 
غلط می گیری دزد هس��تی! اگر خانم خانه دار هس��تی و پوشک و 
رب گوجه و روغن و قند و ش��کر و س��ایر مایحتاج زندگی را بیشتر 
از نیازت در خانه انبار کرده ای دزد هس��تی! اگر پزش��ک هستی و 
بیمارت را با نسخه اول برای ویزیت دوم و سوم علاج نمی کنی دزد 
هستی! اگر محیط زیست را پاکیزه نگه نمی داری دزد هستی! اگر 
در کوچه و خیابان آش��غال می ریزی و به رفتگر و شهروند دیگری 
ظل��م می کنی دزد هس��تی! اگر در رانندگی خ��لاف می کنی دزد 
هستی! اگر با موتورسیکلت در پیاده رو حرکت می کنی دزد هستی! 
اگر مسئول هستی و آب و برق و تلفن و گاز و عوارض و دلار و سکه 
را برای مقاصد خاص گران می کنی و بر مردم اجحاف روا می داری 
دزد هس��تی! اگر سرزمینت را دوست نداری دزد هستی! اگر شغل 
و وظیف��ه و کارت را به خوب��ی انجام ندادی و ۸ س��اعت را بیهوده 

گذراندی دزد هستی! اگر...
در هر ش��غل و مقامی هر روز صبح از خود بپرس��یم آیا من یک 

دزدم؟ و هر شب باز از خود بپرسیم آیا امروز دزدی کردم؟

یادداشت

دبیر انجم��ن صنفی کارفرمای��ان صنعت مواد نس��وز در گفت وگو با 
روزگار معدن درباره وضعیت بازار صنعت نس��وز و منع واردات مواد اولیه 
آن، اظهار کرد: برای تولید نس��وز در کشور نیاز به برخی مواد اولیه داریم 
اما اج��ازه واردات آن را نمی دهند. همپ��ای تحریم ها، دولت نیز واردات 
بوکسیت، گرافیت، منیزیت و آلومینا که مواد اولیه وارداتی برای صنعت 
نسوز به ش��مار می روند را تحریم کرده اس��ت. به گزارش روزگار معدن، 
علی حس��ین زاویه در ادامه توضیح داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
بانک مرکزی و مجلس ش��ورای اس��لامی هر بار با قوانین بازدارنده، مانع 
تولید می ش��وند. وی در پاس��خ به این پرسش که ثبت سفارش ها در چه 

بازه زمانی تایید می ش��وند، خاطرنشان کرد: برای واردات 
ه��ر کالای��ی بای��د آن را در اداره صنعت، مع��دن و تجارت 
ثبت س��فارش کرد اما موضوع بدتر این است که کالاهایی 
که بخش��ی از پول آنها پرداخت ش��ده نی��ز در گمرک انبار 
شده اند اما به بهانه مابه التفاوت نرخ ارز ترخیص نمی شوند 
که ترخیص نش��دن آنها سبب می شود کالایی مانند نسوز 
در داخل تولید نش��ود و در اختی��ار فولاد قرار نگیرد. وقتی 

به آبان نزدیک ش��ویم این واحدها نیز تعطیل خواهند ش��د. دبیر انجمن 
صنف��ی کارفرمایان صنعت مواد نس��وز در ادامه خاطرنش��ان کرد: نکته 

بعدی این اس��ت که برخ��ی واردکنندگان ب��دون انتقال 
ارز، م��واد اولیه موردنیاز خ��ود را وارد کرده اند اما گمرک 
با این اس��تدلال که باید منشأ ارز آنها مشخص شود، اجازه 
ترخیص را نمی ده��د. این عملکرد در حقیقت همکاری با 
ترامپ به ش��مار می رود. زاویه در ادامه خاطرنشان کرد: در 
واقع در جایی دیگر ثبت سفارش شده اند اما اجازه واردات 
به آنها داده نمی شود. ثبت سفارش ها را آنقدر نگه می دارند 
که موعد تحریم ها برسد و نتوان کالا را وارد کرد. زاویه تاکید کرد: کالاها 
خریداری ش��ده و در گمرک باقی مانده ان��د اما به بهانه های مختلف آنها 

را ترخی��ص نمی کنند، در حال��ی که باید این کالاها را ه��ر چه زودتر از 
گم��رک ترخیص و از خری��دار آنها تضامینی دریافت کنن��د. باید اجازه 
داده ش��ود که مواد اولیه نسوز وارد شوند و در اختیار صنایع فولاد، مس، 
روی، برق، پتروشیمی و... قرار گیرند. وی در ادامه یادآور شد: نسوز تنها 
آجر ش��ومینه نیست، بلکه یکی از ضروریات صنایع مادر به شمار می رود. 
صنعت نس��وز ثروتی پنهانی اس��ت که اگر تعطیل شود، صنایع مادر هم 
تعطیل خواهند شد. وی ادامه داد: خیلی کودکانه است که اجازه واردات 
را به مواد اولیه ندهیم. اگر این روال ادامه داشته باشد، بسیاری از صنایع 

مادر و به دنبال آن صنایع کوچک در کشور تعطیل خواهند شد.

منع واردات مواد اولیه نسوز، تصمیمی ناپخته

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰4۰ ۱5×۲۰×5۰ بلوک لیکا ۱5

لیکای اصل ، با حمل ۲5۰۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه۱، بدون حمل 56۰ 7×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا 7

درجه ۱، سبک، بدون  حمل ۹۰۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه۱، سنگین ، بدون  حمل 66۰ ۲۰×۲۰×4۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل ۱۸۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲5 کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰ کیسه پودر سنگ  ۱5 کیلویی

بدون حمل ۱4۰۰۰ کیسه سیمان سفید 5۰ کیلویی

بدون حمل ۱۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید 4۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران
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دبی�رانجم�نشیش�های�رانبااش�ارهبه
بازاره�ایمهمصادراتیشیش�هعنوانکرد:
بیش�ترصادراتمابهکش�ورهایهمس�ایه
چونافغانس�تان،عراق،ترکیهو...اس�تکه
اگ�راینب�ازاربهمبریزد،یکیازمش�کلات
صنعتشیش�هباتوجهبهاختلافنرخارزی
پیشآم�ده،مربوطبهص�ادراتخواهدبود.
البتهن�هتنه�ادرزمینهشیش�هتختبلکه
دربخشبلوروشیش�هخودروهمایناتفاق
درحالرخدادناس�ت،درحالیکهصنعت
شیش�هدرکشورمادارایقابلیتهایزیادی
اس�ت.زجاج�یدرادامهافزود:کش�ورهای
هدفعلاقهمندهستندکهبهطورریالیباما
مبادلهکنندزیراریالارزشخودراازدست
دادهومعامل�هبهریالبرایاینکش�ورهابه

صرفهتراست.ازاینرونبایداجازهصادرات
شیش�هرابدهیممگربهنرخجهانیوواقعی

آن.
ویدرپاس�خبهاینپرس�شکه»باتوجه
ب�هاینکهعن�وانمیکنی�دشیش�هازبازار
جمعآوریوصادرش�دهاست،آیاهماکنون
درداخلباکمبودیروبهروهس�تیم؟«گفت:
درحالحاضرباکمبودداخلیروبهرونیستیم.
زجاج�یاف�زود:موضوعاصلیایناس�ت
ک�ههمینمیزانیکهبایدصادراتش�ودنیز
درستصادرنمیش�ودوصادرکننده،کالای
خودراباقیمتیپایینترازنرخجهانیصادر
میکندچراکهارزآنهرقیمتیداشتهباشد
باس�ودهمراهخواهدبودواینموضوعبازار
صادرات�یرابهممیری�زد.زمانیکهدربازار
صادرات�یاختلالیبهوج�ودبیایدب�هیقین

تولیدکنندهمتضررخواهدشد.
دبیرانجمنشیش�های�راندرادامهیادآور
شد:ماموضوعمحدودیتهایصادراتیرادر
نامهایبهمدیرکلتوس�عهصادراتصنعتی
ومعدن�یاعلامکردهوآنرادرجلس�هایبا
حضورآقایخسروتاجمطرحکردیمواعلام

شدکهموضوعدرحالپیگیریاست.
روند�صادرات�را�تسهیل�کنند��

همچنی�ندربارهص�ادراتشیش�ه،احمد

امیراحمدی،فع�البازارشیش�هاظهارکرد:
از و دارد پیش�ینهطولان�ی ب�ازارشیش�ه
گذشتهتاکنونپیشرفتقابلتوجهیداشته
اس�ت.درصنعتشیش�هجزوکش�ورهایی
بهش�مارمیرویمک�هدارایمزیتهس�تیم
چراک�هانرژیومواداولی�هارزانبرایتولید
شیش�هرادراختیارداریموحتیمیتوانیم
پیشبین�یکنیمک�هیک�یازجایگزینهای
صادراتنفتباش�د.ب�رایمث�المیتوانیم
بهتری�نکش�ورهایصادرکنن�ده از یک�ی
کریس�تالوشیش�هباش�یمزیرادانشاین
صنعتدرکش�وربهروزش�دهاست.البتهدر
اینزمینهبایدبازارصادراتیراس�روسامان

دهیم.
ب�هگ�زارشروزگارمع�دن،امیراحمدیبا
توضیحای�نموضوعکهتولیدشیش�هبرای
کش�ورهایاروپاییبهصرفهنیست،گفت:از
آنجاکهکش�ورهایاروپایی،مواداولیهنظیر
سیلیسو...رادراختیارندارند،تولیدشیشه
برایش�انبهصرفهنیس�ت.بنابرای�نبایداز
ای�نمزیتبهرهگرفت�هوبازارهایصادراتی
بیش�تریرادراختیاربگیریم.روندصادرات
ب�رایتولیدکنن�دگاندرای�نصنع�تباید
تسهیلش�ودچراکهاینتوانراداریمکهبه
بزرگترینصادرکنندهشیشهتبدیلشویم.

بازار شکننده شیشه در آشفته بازار تحولات ارزی
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غفلت از ظرفیت گردشگری 
چشمه های معدنی

و  موهبت ه��ا  از  معدن��ی،  آب  چش��مه های 
پدیده ه��ای طبیع��ی هس��تند که می ت��وان از 
ظرفیت آنها برای سلامت جسم و روان و کسب 
درآمد بهره گرفت ام��ا در ایران از این ظرفیت 

آنگونه که باید بهره گرفته نمی شود.
در بس��یاری از کشورهای توس��عه یافته، این 
چش��مه ها مناطق مهم جذب گردشگر هستند. 
کشورهای آلمان، ژاپن، فرانسه و ایتالیا پیشینه 
طولانی در استفاده از چشمه های معدنی دارند 
و تع��داد زیادی گردش��گر را از ای��ن راه جذب 
کرده اند. فرانسه و ایتالیا، کلینیک های تخصصی 
ب��رای مراجعه بیماران در نزدیکی چش��مه های 

آب گرم بر پا کرده اند.
در ایران نیز در مناطق و ش��هرهای مختلف، 
چش��مه های آب گرم وجود دارند و پراکندگی 
آنه��ا، همخوانی بس��یار خوبی ب��ا مناطق فعال 
تکتونیک��ی و آتشفش��انی دارد. این چش��مه ها 
در حاش��یه دماوند، تفتان، س��هند و س��بلان، 
گنبدهای نمکی و گسل های فعال وجود دارند. 
استان های آذربایجان غربی، مازندران، اردبیل و 
سیستان و بلوچستان از مهم ترین مناطق دارای 
چشمه های آب گرم در ایران به شمار می روند.

بای��د بر این نکت��ه تاکید کنم ک��ه ایران، به 
لحاظ ژئوتوریس��تی، بهشت زمین شناسان بوده 
و از لحاظ موهبت های طبیعی بی نظیر است اما 
باید برای توسعه این توان برنامه ریزی کنیم زیرا 
چش��مه های آب گرم معدنی، این امکان را دارند 
که گردش��گران را جذب و برای جوامع محلی، 
کس��ب درآمد کنند. از این رو جامعه محلی باید 
از این میراث به منظور بهره برداری درس��ت در 
اشتغال و کسب درآمد بهره بگیرد. وقتی جامعه 
محلی به این درک برس��د که چش��مه آب گرم 
برای آنه��ا درآمدزایی می کن��د از آنها حفاظت 
خواه��د ک��رد و این مس��ئله ما را ب��ه پایداری 
زیست محیطی و گردشگری سبز بسیار نزدیک 
می کند اما در ش��هرهایی که دارای چشمه های 
آب گ��رم هس��تند از این ظرفی��ت برای جذب 
گردش��گر ب��ه خوبی به��ره نمی گیرن��د چراکه 
در این زمینه س��رمایه گذاری نش��ده و بیش��تر 

گردشگران  به این مناطق مراجعه می کنند.

 آب دریای عمان
 به شرق کشور برود

عض��و کمیس��یون کش��اورزی، آب و مناب��ع 
طبیع��ی مجل��س ش��ورای اس��لامی، گف��ت: با 
توج��ه ب��ه خشکس��الی های ۱۹ س��اله و ل��زوم 
توجه به آبرس��انی به روس��تاها، باید بحث انتقال 
 آب از دری��ای عم��ان به ش��رق کش��ور را جدی

 گرفت.
ب��ه گزارش خانه ملت، نظر افضلی با اش��اره به 
اینکه خشکسالی های ۱۹ ساله در شهرستان های 
سربیشه و نهبندان باعث شده که این مناطق رشد 
قابل توجه اقتصادی نداش��ته باشند، تصریح کرد: 
درصدد هس��تیم س��تاد »احیای قنوات« را برای 
اس��تان های کویری راه اندازی کنیم چراکه حیات 
روس��تاهای ما با قنات ه��ا و آب های زیرزمینی و 

مرمت و لایروبی قنات ها امکان پذیر است.
نماین��ده مردم نهبندان و سربیش��ه در مجلس 
شورای اسلامی، اشاره کرد: اگر آب منطقه تامین 
نشود، شاهد مهاجرت مردم از این مناطق به دیگر 

شهرها خواهیم بود.
وی هزین��ه انتق��ال آب از دری��ای عم��ان ب��ه 
اس��تان های سیس��تان و بلوچس��تان، خراس��ان 
رض��وی و خراس��ان جنوبی را ح��دود ۷ میلیارد 
دلار اع��لام کرد و گفت: ای��ن کار یک طرح ملی 
اس��ت که باید ت��ا ۱۰ یا ۱۵ س��ال آینده محقق 
ش��ود چراکه اگر اجرایی نش��ود به تدریج ش��اهد 
 خال��ی ش��دن ش��رق کش��ور از س��کنه خواهیم 

بود.
افضلی به معادن موجود در اس��تان و اس��تفاده 
از ظرفی��ت این معادن هم اش��اره ک��رد و افزود: 
اس��تان های ش��رقی به دلیل دارا بودن موقعیت 
استراتژیک می توانند از ظرفیت بازارچه های مرزی 
افغانستان استفاده کرده و حتی به ارائه محصولات 
کش��اورزی از جمله زعفران و زرشک اقدام کنند 
ک��ه این امر می توان��د باعث اش��تغالزایی در این 
 مناطق و افزایش ظرفیت گردش��گری در اس��تان 

شود.

نازنین بدری، سرپرست گروه میراث زمین شناختی 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور

یادداشت

خبر

رئیس انجمن شن و ماسه درباره میزان تولید فاضلاب در معادن 
شن و ماسه، گفت: معادن ش��ن و ماسه، فاضلاب شیمیایی تولید 
نمی کنن��د. در واقع فاضلاب در این مع��ادن همان لای حاصل از 
شست وشوی مصالح اس��ت. این فاضلاب یکی از عنصرهای اصلی 

در تصفیه خانه هاست.
به گزارش روزگار معدن، مهدی ضابطی با اش��اره به کاربرد لای 
شن و ماسه، افزود: پساب مازاد شن و ماسه به حوضچه ها می رود. 

در این مرحله معادن تلاش می کنند به وسیله دستگاه های تصفیه، 
آب مخلوط در ش��ن و ماسه را جدا کرده و باقی مانده آن را با کود 
مخل��وط کنند و برای مصارف باغبانی و گلخانه ای مورد اس��تفاده 

قرار دهند.
رئیس انجمن ش��ن و ماس��ه درباره دیگر کارب��رد لای حاصل از 
شست وش��وی ش��ن و ماس��ه، گفت: این لای برای خطوط انتقال 
انرژی، آب و گاز بسیار کاربرد دارد. این خاک نرم روی این خطوط 

ریخته می شود تا آسیب کمتری متوجه آنها شود.
ای��ن فعال معدنی در ادامه با بیان اینک��ه این لای ها در محدود 
معادن ش��ن و ماسه نگهداری می ش��ود، تصریح کرد: لای حاصل 
از شست وش��وی شن و ماس��ه همان خاک اس��ت و هیچ آسیبی 
را متوج��ه محیط زیس��ت نمی کند. از ای��ن  رو در محدوده معادن 

نگهداری می شود.
وی در ادام��ه تصریح کرد: آب یک عنص��ر حیاتی در پروژه های 

زیربنایی و صنعتی اس��ت. به همین دلیل برای بازیافت آن تلاش 
زی��ادی ش��ده اما از آنجایی که دس��تگاه بازیافت آب گران اس��ت، 
معدنکاران ش��ن و ماسه ترجیح می دهند با روش های سنتی اقدام 

به شست وشوی شن و ماسه کنند.
ب��ه گفته این فعال معدنی، این پس��اب در همان معادن، دفع و 
به وس��یله طبیعت جذب می ش��ود یا باغداران و گلخانه داران آن را 

خریداری می کنند.

معادن شن و ماسه فاضلاب ندارند

مدیرکل دفتر امور اکتشاف معاون معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به جامعه معدنی کشور اعلام کرد تا روز آزادسازی محدوده ها 
و پهنه های معدنی کش��ور، هیچ محدوده ای زود هنگام ثبت نشده و 
نخواهد ش��د. به گزارش ایرنا، اس��دالله کشاورز، اعلام کرد: همزمانی 
آزادس��ازی و درج محدوده های امیدبخش پهنه ها و س��ایر درج های 
انجام ش��ده که از پیش از سوی س��رمایه گذاران شناسایی شده بود، 
سبب ش��د شائبه ثبت محدوده های معدنی پیش از زمان آزادسازی 
قوت بگیرد. کشاورز افزود: برای جلوگیری از هرگونه سوءاستفاده از 
حدود یک ماه گذش��ته، اجازه ثبت محدوده های معدنی از س��امانه 

حذف ش��د و متقاضیان ثبت محدوده از س��اعت ۱۱ یکشنبه آتی )۸ 
مهر( می توانند برای ثبت محدوده معدنی اقدام کنند.مدیرکل دفتر 
امور اکتش��اف معاونت معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت درباره 
محدوده های درج شده از ۱۷ تا ۲۰شهریور که سبب بروز شائبه ثبت 
زودهنگام محدوده های معدنی ش��ده اس��ت، توضیح داد: بیشتر این 
محدوده ها جزو مناطق امیدبخش پهنه های واگذار شده پیشین بوده 
اس��ت. وی افزود: در مدت یادش��ده با هماهنگی این وزارتخانه ۱۸۱ 
محدوده در استان های مختلف کشور درج شد که ۱۶۱ مورد مربوط 
ب��ه محدوده ه��ای امیدبخش حاصل از مطالعه پهنه های اکتش��افی 

بود.۸۱ مورد از محدوده های امیدبخش درج ش��ده حاصل از مطالعه 
پهنه های اکتشافی از سوی سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی ایران در استان های اصفهان، زنجان، آذربایجان شرقی، بوشهر 
و خراس��ان جنوبی بود. کش��اورز ادامه داد: ۵۵ مورد از محدوده های 
امیدبخش درج ش��ده که حاصل مطالعه پهنه های اکتشافی از سوی 
شرکت ملی صنایع مس ایران است نیز در استان کرمان و ۱۲ مورد 
حاصل از مطالعه پهنه از س��وی ش��رکت تهی��ه و تولید مواد معدنی 
ایران در اس��تان های خراس��ان رضوی و کرمان قرار داشت. کشاورز 
ب��ا بی��ان اینکه ۲ مورد از محدوده های امیدبخش درج ش��ده حاصل 

مطالعه پهنه ها از سوی شرکت میدکو است، خاطرنشان کرد: ۴ مورد 
حاصل از مطالعه پهنه ها از سوی شرکت کوثر و ۷ مورد دیگر به دست 
شرکت معین سبزه کاران توس در استان کرمان ثبت شد. وی اضافه 
کرد: ۲۰ محدوده دیگر در اس��تان های اصفهان، آذربایجان ش��رقی، 
تهران، خراسان جنوبی، کرمان و یزد درج شد که جزو محدوده های 
امیدبخش نبود. این مقام مس��ئول اف��زود: ۵ مورد از این محدوده ها 
در اس��تان اصفهان، ۲ مورد در تهران، یک مورد در اس��تان یزد و ۴ 
مورد در هر یک از اس��تان های آذربایجان ش��رقی، خراسان جنوبی و 

کرمان درج شد.

جلوگیری از ثبت زودهنگام پهنه های معدنی

ژئوپارک ها، گامی به سوی توسعه اقتصادی
در گفت وگو با معاون دفتر برنامه ریزی فناوری سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی مطرح شد

 سیرآنوش موسوی
گردشگری سبز، به این معنی است که گردشگران 
و فعالان صنعت گردش��گری، رفتار مخل آس��ایش و 
آرامش طبیعت انجام ندهند. در گردش��گری س��بز، 
ای��ن مردم هس��تند که ب��ه داش��ته ها و پدیده های 
اط��راف احت��رام می گذارند و برای آنه��ا ارزش قائل 
می ش��وند چراکه با حفاظ��ت از پدیده های طبیعی 
می توان انتظار ش��کوفایی اقتصادی را داش��ت. یکی 
از رویکرده��ای نوین در مباحث گردش��گری س��بز، 
توس��عه ژئوپارک هاس��ت. ژئوپارک ها، محدوده های 
زمین شناس��ی مشخصی هستند که می توانند باعث 
جذب گردش��گران شوند. س��ازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات معدنی، وظیفه شناس��ایی محدوده های 
ظرفی��ت دار ژئوپ��ارک را دارد و بحث های حفاظتی 
س��ایت های طبیع��ی و ژئوس��ایت ها در مح��دوده 
ژئوپارک نیز بر عهده سازمان حفاظت محیط زیست 

است. 
در ادام��ه، رض��ا جدیدی، 
برنامه ریزی  دفت��ر  معاون 
فناوری اطلاعات و بودجه 
س��ازمان زمین شناس��ی و 
در  معدن��ی،  اکتش��افات 
گفت وگو ب��ا روزگار معدن 
ضم��ن معرف��ی مهم ترین 
ژئوپارک ها در ایران به نقش آنها در توسعه اقتصادی 

اشاره می کند.
مفهوم ژئوپارک را برای ما توضیح بدهید؟ �

ژئوپ��ارک به ی��ک محدوده جغرافیایی مش��خص 
گفت��ه می ش��ود ک��ه در آن پدیده های ش��اخص و 
منحصر به فرد زمین شناسی نمود یافته است، علاوه 
ب��ر این مش��خصه باید در این مح��دوده پدیده های 
فرهنگی و تاریخی نیز قابل شناس��ایی باشد اما آنچه 
در ژئوپارک ش��دن ی��ک مجموعه بس��یار تاثیرگذار 
اس��ت مش��ارکت جامعه محلی برای بهبود وضعیت 
اقتصادی آنجاس��ت. فرام��وش نکنیم که پدیده های 
فرهنگی، س��اخته دس��ت بش��ر هس��تند اما پدیده 

زمین شناسی، هنر دست طبیعتند. 
در ایران، قش��م تنها ژئوپارک ثبت شده کشور در 
یونس��کو است و س��ایت های بی نظیر زمین شناختی 
و زیس��تی مانن��د جنگل ح��را، دره س��تارگان، دره 
تندیس ه��ا، غ��ار نمکدان و چاه کوه ج��زو مهم ترین 
می��راث این ژئوپارک به ش��مار می روند. در کنار این 

مهم، قش��م یک پیشینه فرهنگی تاریخی قابل توجه 
دارد. قش��م و جزایر اطراف آن یعنی جزیره هنگام و 
جزی��ره لارک، جامعه محلی فعالی دارند که آگاهانه 

برای توسعه گردشگری سبز تلاش می کنند.
ضرورت تاس�یس ژئوپارک ها از چه زمانی  �

احساس شد؟
وظیف��ه حاکمیت��ی س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدن��ی کش��ور، انج��ام بررس��ی های 
زمین شناس��ی و مطالعات روی آنها و اکتش��اف مواد 
معدنی اس��ت. یک��ی از کاربردهای زمین شناس��ی، 
شناس��ایی ظرفیت های ژئوپارک در کش��ور اس��ت. 
برنامه ژئوپارک ها از سال ۱۳۹۶ خورشیدی )۲۰۱۷ 
میلادی( در برنامه بین المللی علوم زمین یونس��کو، 
مطرح شد. س��ازمان زمین شناسی ایران نیز نزدیک 
به ۲ دهه است که مطالعات ژئوپارک و ژئوتوریسم را 
در دستور کار قرار داده که خروجی های آن پیمایش 
ملی مناطق مس��تعد زمین گردشگری است. تا پایان 
س��ال ۹۶ و ۳ ماه نخس��ت س��ال ۱۳۹۷، ۳۱ منطقه 
برای ایجاد ژئوپارک ها در مقیاس جهانی معرفی شد. 

تفاوت ژئوتوریس�م یا زمین گردشگری با  �
ژئوپارک چیست؟

ژئوتوریس��م یا زمین گردشگری زیرمجموعه ای از 
گردش��گری طبیعت محور است. در واقع ژئوتوریسم 
فعالی��ت آگاهانه و مس��ئولانه ای اس��ت که با هدف 
افزای��ش دانش علمی هنگام گ��ردش در پدیده های 
زمین شناسی انجام می شود اما ژئوپارک، محدوده ای 
جغرافیایی اس��ت ک��ه دارای پدیده های ارزش��مند 
زمین ش��ناختی ب��ا عنوان »ژئوس��ایت« و همچنین 
س��ایت های تاریخ��ی، فرهنگ��ی اس��ت. در واق��ع 
ژئوتوریس��م مهم ترین فعالیتی است که در محدوده 
ژئوپ��ارک اتفاق می افتد. البت��ه در خارج از محدوده 
ژئوپارک و در یک ژئوسایت هم این فعالیت می تواند 
انجام ش��ود. این نوع گردش��گری در ۲ دهه گذشته 
مورد توجه سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور قرار گرفته که خروجی های این س��ازمان در 
ای��ن زمینه ش��امل برگزاری کنفرانس ه��ا، فیلم ها و 
چاپ اطلس های ملی اس��ت. ما در سازمان ۲ عنوان 
اطلس مل��ی »ظرفیت های ژئوتوریس��م و ژئوپارک 
ای��ران« را چ��اپ کردی��م. ع��لاوه  بر ای��ن، کارهای 
زیربنایی و کتاب های مختلف در این حوزه منتش��ر 
شده است. محتوای آموزشی دوره های ژئوتورلیدرها 
نیز در س��ازمان زمین شناس��ی آماده شده است. این 

فعالیت ه��ا در واقع کارهای زیربنایی و علمی اس��ت 
که سازمان زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی، آنها 

را انجام داده است. 
س�ازمان میراث فرهنگی، صنایع دس�تی  �

و گردش�گری، متولی نظ�ارت بر فعالیت مراکز 
گردشگری اس�ت. آیا این سازمان در تاسیس 
و عملکرد ژئوپارک ها نیز مس�ئولیتی بر عهده 

گرفته است؟
سازمان گردشگری، منبع صدور ثبت آثار طبیعی 
و تاریخ��ی اس��ت و در واق��ع نقش بهره ب��رداری از 
سایت های گردشگری را دارد. در داخل هر ژئوپارک، 
نشانه های س��ایتی به نام ژئوسایت وجود دارد یعنی 
س��ایت های طبیعی ک��ه ارزش علمی، آموزش��ی و 
زیباش��ناختی دارند. یکی از وظایف س��ازمان میراث 
فرهنگ��ی، حمای��ت و پاس��داری از ژئوس��ایت ها، 
س��ایت های طبیعی و آثار تاریخ��ی- فرهنگی )اعم 
از ملم��وس و ناملموس( در مح��دوده ژئوپارک ها و 
ثبت آنهاس��ت. همچنین بررس��ی، تصویب و نظارت 
بر طرح های گردش��گری درون محدوده ژئوپارک بر 

عهده این سازمان است.
آی�ا متول�ی اداره ژئوپارک ه�ا س�ازمان  �

گردش�گری است یا این س�ازمان می تواند آن 
را به بخش خصوصی واگذار کند؟

ژئوپارک ه��ا در آغ��از راه، نیازمن��د حمایت دولت 
و حاکمیت محلی هس��تند ام��ا در ادامه و در حالت 
ایده آل، به وضعیت خودگردان می رسند، به گونه ای 
که هم موجب ارتقا و توسعه اقتصادی جوامع محلی 
می شوند و هم می توانند با کسب درآمد، هزینه های 
جاری خود را پوش��ش دهند. همانگونه که اشاره شد 
ظرفیت سنجی، شناس��ایی و معرفی مناطق مستعد 
بر عهده س��ازمان زمین شناسی است. تدوین برنامه 
حفاظت و بهره برداری از ژئوسایت ها در هر ژئوپارک 
ب��ر عهده مدیریت ژئوپارک اس��ت. اداره ژئوپارک از 
س��وی بالاترین مقام حاکمیتی در هر اس��تان انجام 
می شود یا اینکه از طرف آن مقام به مدیریت ژئوپارک 
ک��ه می تواند هیات امنایی از س��ازمان ها و نهادهایی 
ک��ه نقش کلیدی در منطقه دارن��د، تفویض اختیار 
می ش��ود. بدون تردید بخ��ش خصوصی می تواند در 
زمین��ه انجام فعالیت ها و خدم��ات درون ژئوپارک و 

بهره برداری از آنها ورود کند.
درباره پروژه های ژئوپارک در ایران بیشتر  �

توضیح بدهید؟

محدوده قشم به دلیل مسائل و مشکلات مدیریتی، 
در س��ال ۱۳۹۲ از فهرست جهانی ژئوپارک ها خارج 
ش��د اما کمتر از ۲ سال یعنی در سال ۱۳۹۴ با روی  
کار آمدن مدیریت جدید مناطق آزاد قش��م، رویکرد 
پیوس��تن قشم به ش��بکه جهانی ژئوپارک ها دوباره 
مطرح شد. سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور، در مسیر مستندسازی ها بسیار تلاش کرد تا 

اینکه در سال ۱۳۹۶ قشم دوباره جهانی شد.
مطالع��ات روی ژئوپارک و ژئوتوریس��م در داخل 
کش��ور، از سال ۱۳۹۵ به صورت سیستماتیک شکل 
گرفت و در مناطقی از کشور پروژه ها را فعال کردیم. 
اس��تان لرستان دربرگیرنده یکی از این پروژه هاست. 
درحال حاض��ر ۲ ژئوپ��ارک ارس و طبس از س��وی 
س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات معدنی کشور 
پیشنهاد ش��ده که در مقیاس ملی هستند. علاوه بر 
این، در منطقه س��بزوار، شهرس��تان فردوس، تربت 
حیدریه و خوزستان نیز ظرفیت یابی اولیه انجام شده 
اس��ت. فراموش نکنیم که نخستین گام برای حرکت 
در مسیر توسعه ژئوپارک جهانی، ایجاد ژئوپارک های 

ملی است.
ب�ه نظر ش�ما ژئوپارک ها تا چ�ه میزان در  �

جذب گردشگر داخلی و خارجی  تاثیرگذارند؟
ژئوپارک ه��ا، ی��ک رویک��رد نوین از گردش��گری 
طبیعت مح��ور به ش��مار می روند. به عب��ارت دیگر 
برند مقصد گردشگری در جهان هستند که از طرف 
سازمان یونسکو به کشورها داده می شود. وقتی برند 
جهان��ی به یک منطقه داده می ش��ود گردش��گران، 
زی��ادی به آن منطق��ه جذب می ش��وند. هم اکنون 
۱۴۰ ژئوپ��ارک از ۳۸ کش��ور در جه��ان وجود دارد 
که س��هم ما از این تعداد فقط ژئوپارک قش��م است.  
چی��ن در این زمینه بس��یار قوی عمل کرده و تعداد 
زی��ادی ژئوپارک ملی و جهان��ی دارد. آمار اقتصادی 
و ورود گردش��گر به این کش��ور بس��یار قابل توجه 
 اس��ت و از این راه درآمد قابل توجهی عاید آنها شده 

است.
اگ��ر ب��ه ژئوپارک جهانی قش��م نظ��ری بیندازیم 
مش��اهده خواهیم کرد ک��ه این محدوده پس از قدم 
گذاش��تن در این مس��یر از لحاظ اش��تغالزایی دچار 
تحول مثبت ش��ده اس��ت. تا ۱۰ سال پیش مردم در 
جزایر قشم در یک سطح معمولی زیست می کردند، 
در حالی که هم اکنون از تولید صنایع دستی و فروش 
خوراک های سنتی، یک نوع جنب و جوش اقتصادی 

در این جزیره ایجاد ش��ده اس��ت. فراموش نکنیم که 
یکی از اهداف ژئوپارک ها توسعه اقتصادی، فرهنگی 

و اجتماعی آن است. 
ای�ن امکان وجود دارد که ژئوپارک ها را در  �

محدوده های معدنی هم بنا کرد؟
دو مفه��وم ژئوتوریس��م معدن��ی و ژئوپارک های 
معدن محور وجود دارد. وقتی گرداگرد یک محدوده 
جغرافیایی، پدیده های منحصر به فرد زمین شناسی 
ی��ا معدن��ی وجود داش��ته باش��د می ت��وان آن را به 
ژئوپ��ارک تبدی��ل کرد، مش��روط به اینک��ه جامعه 
پیرامون آن منطقه آماده باش��د. گردشگری معدنی 
در تمام جهان مرس��وم است، البته بیشتر در معادن 
مت��روک و معادنی که ذخایر معدنی آنها اس��تخراج 
ش��ده است. جذب گردشگر برای معادنی که فعالیت 
می کنند توجیه اقتصادی چندانی ندارد زیرا باید یک 
فاز را تعطیل کرد و آنجا را برای جذب گردش��گران 

ایمن ساخت.
و سخن آخر؟  �

ای��ران یک��ی از غنی ترین و زیباترین کش��ورهای 
جه��ان از دی��دگاه جاذبه ه��ای طبیعی اس��ت. هر 
گوش��ه ای از این کش��ور طبیعتی متفاوت نسبت به 
سایر نقاط دارد. گوناگونی پدیده های زمین شناختی 
نیز در ایران کم نظیر و در برخی موارد بی همتاس��ت. 
قرارگی��ری مجموع��ه ای از جاذبه ه��ای تاریخ��ی و 
فرهنگ��ی چش��مگیر در کنار جاذبه ه��ای طبیعی و 
زمین ش��ناختی، ظرفیت مناسبی در راستای معرفی 
و ثبت مل��ی و بین المللی ژئوپارک ها به وجود آورده 
 اس��ت اما برای ژئوپارک شدن، تنها وجود پدیده های 
زمین ش��ناختی کافی نیست. اصل اساسی در معرفی 
ژئوپ��ارک در ی��ک منطق��ه، حفاظت از داش��ته ها و 
میراث طبیعی، فرهنگی، تاریخی سرزمین و توسعه 
پایدار اقتصادی در جامعه محلی است. وجود جامعه 
محلی غنی و مشارکت آنها در بهره برداری، حفاظت 
و برنامه های گردش��گری یک منطق��ه پرظرفیت از 
الزام��ات ژپوپارک اس��ت. درحال حاضر کش��ور ما با 
بحران آب و در بس��یاری از مناطق با محدودیت های 
فعالیت کش��اورزی، صنعتی و معدنی روبه رو اس��ت، 
از ای��ن رو تلاش ب��رای توس��عه ژئوپارک ها می تواند 
نقش مهمی در اش��تغالزایی ایفا کن��د. ژئوپارک ها، 
نق��ش مهمی در توانمندس��ازی جامعه محلی دارند. 
از این رو لازم اس��ت برای توس��عه آنها تمام نهادهای 

مربوط تلاش کنند. 



کرباسیان: 
توجه به خانواده  ایثارگران 
نشان دهنده ارزش گذاری 

روحیه ایثار است
رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: توجه به خانواده های 
ش��هدا، جانبازان و ایثارگران، نشان دهنده ارزش گذاری 

روحیه ایثار است.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو(، مهدی کرباسیان 
در دی��دار با ایثارگران ایمی��درو ضمن تبریک هفته دفاع 
مق��دس و بیان این مطلب اظه��ار کرد: مردم و دولت باید 
ب��ه ارزش معن��وی و اثری که خانواده ش��هدا و ایثارگران 
در سربلندی ایران داش��تند، توجه کنند چراکه توجه به 
خانواده های ش��هدا، جانبازان و ایثارگران، نشان دهنده 
ارزش گ��ذاری روحیه ایثار اس��ت. وی ادامه داد: فرهنگ 
توجه ب��ه ایثارگ��ران و خانواده های آنه��ا را همواره باید 
حفظ کرد. رئیس هیات عامل ایمیدرو، ش��هادت جمعی 
از هموطنان را در حادثه تروریس��تی اهواز تسلیت گفت 
و بی��ان کرد: در این حادثه، تع��دادی از هموطنان اعم از 
کودک، روحانی، جانباز، س��پاهی، ارتشی و مردم عادی 
به ش��هادت رس��یدند که حاکی از یک ترور کور و توطئه 
هدایت شده علیه ایران است. کرباسیان خاطرنشان کرد: 
درحال حاضر، بی��ش از هر زمان دیگری باید انس��جام و 
وح��دت ملی را حف��ظ کنیم تا بتوانی��م از این بحران نیز 
عب��ور کنیم. وی ادامه داد: ملت ایران ۳۹ س��ال پش��ت 
نظام و دولت ایس��تاد، بنابراین مسئولان نیز باید با درایت 
بیش��تر در زمینه ایجاد رفاه و آس��ایش مردم عمل کنند. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو، کسب عنوان سازمان برتر در 
جشنواره ش��هید رجایی را به ایثارگران ایمیدرو تبریک 
گف��ت و تصریح کرد: س��ال گذش��ته، ای��ران بیش از ۴۵ 
میلی��ارد دلار صادرات غیر نفتی داش��ت که ۲۲ درصد از 
ای��ن صادرات مربوط به حوزه معدن و صنایع معدنی بود، 
ه��ر چند با توجه به ظرفیت های موج��ود در ایران، هنوز 
جای پیش��رفت وجود دارد. وی افزود: در حوزه اکتشاف، 
۲۷۰ هزار کیلومتر مربع کار اکتشافی انجام شده است که 
می توان��د آینده صنایع معدنی و اقتصاد را تا حدی تامین 
کن��د. این امر موجب ایجاد اش��تغال و امید به زندگی در 
مناطق محروم ش��ده است. در پایان این آیین، کرباسیان 

از ایثارگران ایمیدرو تقدیر کرد.

دو پیش شرط برای رونق 
معدنکاری بخش خصوصی 

رئی��س خانه معدن خوزس��تان با بی��ان اینکه افزایش 
نرخ ماش��ین آلات معدنی باعث افزایش نرخ تمام ش��ده 
تولید مواد معدنی شده است، گفت: معدنکاران مجبورند 
هزینه بالای ماش��ین آلات را نقد پرداخت کنند، از این رو 
لازم اس��ت دولت با ارائه وام های کم بهره یا بدون بهره به 
معدن��کاران، آنها را ترغیب ب��ه فعالیت های معدنی کند 
یا ورود ماش��ین آلات مس��تهلک دارای ۵ یا ۶ س��ال عمر 
برندهای مط��رح خارجی را آزاد کند. ب��ه گزارش روابط 
عمومی خان��ه معدن ایران، بیژن پناهی زاده با اش��اره به 
نوس��انات نرخ ارز در چند ماه  گذشته، افزود: بخش معدن 
در دهه گذش��ته چندین مرتبه طع��م افزایش نرخ دلار و 
بالا رفتن هزینه های معدنکاری را تجربه کرده اس��ت. در 
س��ال ۹۰ افزایش ن��رخ دلار نرخ ماش��ین آلات را ۲ برابر 
کرد و س��ال گذش��ته جهش نرخ دلار نرخ ماش��ین آلات 
را ۶ براب��ر کرد اما آمار ش��هریور امس��ال نش��ان می دهد 
افزایش ش��دید نرخ دلار، نرخ ماشین آلات را بین ۷۰۰ تا 
۱۰۰۰ درصد گران کرده اس��ت.  وی با بیان اینکه نیروی 
انس��انی و ماش��ین آلات معدنی ۲ بال معادن هس��تند، 
تصری��ح کرد: اگر مانعی در روند نوس��ازی ماش��ین آلات 
معدنی ایجاد ش��ود، هزین��ه خرید، تعمی��ر و نگهداری 
ماش��ین ها چند برابر می شود و فعالیت معدنکاری را غیر 
اقتصادی خواهد کرد. درحال حاضر می بینیم که افزایش 
نرخ ماش��ین آلات معدنی باعث افزایش نرخ تمام ش��ده 
تولید مواد معدنی ش��ده اس��ت و معدن��کاران مجبورند 
هزینه بالای ماش��ین آلات را نق��د پرداخت کنند. گرچه 
این ماش��ین آلات و قطعات نرخ بالایی دارند اما بیش��تر 
چینی هس��تند و هزینه تعمیرات ش��ان بالاست. رئیس 
خانه معدن خوزس��تان ادامه داد: هزینه ها در طرح های 
بهره برداری بیش��تر اس��تان ها نسبت به س��ال گذشته 
افزایش پیدا کرده و میزان س��ود و نرخ محصولات معدنی 
با این افزایش همخوانی ندارد. در این ش��رایط معدنکاری 
توجی��ه اقتصادی ندارد و میلی به تزریق س��رمایه در این 
پروژه ها نیست. در مقطع کنونی هم بیشتر فعالان معدنی 
با ماش��ین آلات چینی کار می کنن��د و باید مرتب هزینه 
تعمی��ر و خرید قطعات یدکی این ماش��ین ها را بپردازند.  
این فعال معدنی افزود: اگر ش��رایط واردات ماشین آلات 
دست دوم تسهیل شود، معدنکاران دیگر متحمل هزینه 
تعمیر و نگهداری ماش��ین ها نمی ش��وند.  او با اش��اره به 
تاثیر رک��ود صنعت س��اختمان در بخش مع��دن، بیان 
ک��رد: معدنکاران در س��ال های اخیر ب��ه دلیل تحریم ها 
و محدودیت ه��ای بین الملل��ی، نبود ثب��ات اقتصادی و 
نوس��انات نرخ ارز با چالش های بسیاری روبه رو بودند اما 
فراگیری تش��کل خانه معدن در استان ها سبب شده که 
مسائل با نگاه کارشناس��ی بخش خصوصی فعال در این 
عرصه دنبال ش��ود. تفویض اختیار به اس��تان ها و حضور 
نماینده خانه معدن استان ها در شورای عالی معادن باعث 
ش��ده که ق��درت چانه زنی معدن��کاران بخش خصوصی 
بیش��تر ش��ود و به مطالبات معدنکاران بخش خصوصی 

بیشتر از گذشته پاسخ داده شود.
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محبوبهناطق
جمع��ی از مدیران، دبیران و خبرنگاران روزنامه صمت با 
رئی��س هیات عامل ایمیدرو دیدار کردند. در این نشس��ت، 
مهدی کرباس��یان به پرس��ش های خبرنگاران این رس��انه 

پاسخ داد.
به گزارش روزگار معدن، در این نشست که با حضور ناصر 
بزرگمهر مدیرمسئول این روزنامه و خبرنگاران حوزه های 
مختل��ف این روزنامه در محل ایمیدرو برگزار ش��د، رئیس 
هیات عامل ایمیدرو مطالب��ی را درباره اقدامات ایمیدرو از 

سال ۹۲ تاکنون مطرح کرد.
فعالیت های ایمیدرو در بخش  مسئولیت های اجتماعی، 
اکتشاف، راه اندازی طرح ها، اشتغالزایی، مشارکت با بخش 
خصوص��ی، ثب��ت رکوردهای جدی��د در تولید محصولات 
معدنی و... مح��ور صحبت های رئیس هیات عامل ایمیدرو 

بود.
توطئه�گران،�استقلال�ما�را�نشانه�گرفته�اند��

رئیس هیات عام��ل ایمیدرو در دیدار با اعضای تحریریه 
روزنامه صمت در ابتدا شهادت گروهی از هموطنان مان در 
حادثه اهواز را تس��لیت گفت و افزود: این فاجعه تروریستی 
چند نکته در بطن خود داش��ت از جمله نشان داد توطئه ها 
علی��ه ملت ایران ابعاد جدیدی پیدا کرده و بحث جدی تری 
از توطئه های بین المللی منطقه ای در حال ش��کل گرفتن 
اس��ت. ضروری است که دس��ت اندرکاران و اصحاب رسانه 
در ای��ن زمین��ه دقت خود را بالاتر برده و در خبررس��انی به 
مردم ضمن نش��ان دادن ماهیت این اقدامات، حواس شان 
بیش��تر جمع باشد. وی افزود: اتفاق دیگری که در این ترور 
شاهد بودیم ترکیب کشته ش��دگان بود؛ در بین ۲۴ شهید 
این حادثه، ارتشی، سپاهی، کودک، روحانی و جانباز وجود 
داش��تند که نش��ان می دهد توطئه گران در پی جداسازی 
نیس��تند. اگرچه توطئه گران همواره این ادعا را داش��ته اند 
که با حکومت ایران مش��کل داریم و با مردم مشکلی نداریم 
اما این ترور نشان داد که هدف، ملت و حکومت ایران است. 
وی با اشاره به اینکه برخی مشکلات و بی تدبیری ها وجود 
دارد و گلایه مردم به حق اس��ت که ایران با این همه ثروت، 
امکانات و موقعیت اس��تراتژیک چرا چنین وضعیتی دارد، 
تصریح کرد: تا زمانی که ایران درباره استقلال خود پافشاری 
می کند این مش��کلات و توطئه ها طبیعی است و نیاز است 

درایت بیشتری داشته باشیم. 
وی اف��زود: در س��فر به گینه که ای��ران در یکی از معادن 
بوکس��یت آنجا سهم دارد، می توانستیم ببینیم تا چه اندازه 
این کش��ور فقیر اس��ت و هنوز تحت س��لطه استعمارگران 

نتوانسته از این مواهب خدادادی استفاده کند.
وی ادام��ه داد: ای��ن مع��دن بوکس��یت که م��اده اولیه 
کارخانه ه��ای آلومینیوم را تامین می کند و برای اس��تفاده 
از آن با طرف گینه ای ش��ریک هستیم، به تازگی به مناقصه 
بین المللی گذاش��ته شده و ۸ ش��رکت معتبر بین المللی با 
فاینانس اعلام آمادگی کردند. نزدیک ۳ ماه است که منتظر 

امضای توافقنامه با وزیر گینه ای هستیم.
وی ادام��ه داد: با وجود اینکه این کش��ور روی ذخایر در 
مقیاس میلیارد تنی بوکس��یت قرار دارد، بسیار فقیر است 
چراکه استقلال ندارد. با وجود اینکه این کشور دارای احزاب 
سیاس��ی و انتخابات اس��ت اما هنوز تحت تاثیر فرانسه قرار 
دارد.  معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت در بخش دیگری 
از س��خنانش از اصحاب رس��انه ها به ویژه موسس��ه صمت، 
تش��کر و اظهار کرد: ایمیدرو به عنوان سازمان برتر در بین 
س��ازمان های دولتی انتخاب ش��د و از رئیس جمهوری لوح 
دریافت کرد ک��ه معتقدم نقش مطبوعاتی ه��ا در این بین 
بسیار موثر بود زیرا هم ما را نقد کردند و هم عملکرد مثبت 
س��ازمان و همکاران م��ا را انعکاس دادن��د. این امر موجب 
روحیه فعالیت بیشتر و بهتر ما و همکاران مان شد. البته این 
جایزه فقط به همکاران من داده نش��ده بلکه تمام رسانه ها و 
مطبوع��ات هم در آن نقش دارند زیرا همگی به صورت یک 

مجموعه عمل کردیم و به این دلیل متشکرم.
روزهای�نخست��

کرباس��یان ادامه داد: ابتدای ش��هریور ۹۲ که س��ازمان 
توسعه و نوسازی صنایع و معادن ایران )ایمیدرو( را تحویل 
گرفتیم حدود ۲۱ هزار میلیارد تومان از اموال س��ازمان به 
نام خصوصی س��ازی، رد دیون یا واگذار شده بود و یک ریال 
از آن به مجموعه بازنگش��ته بود، در نتیج��ه با خزانه خالی 
روبه رو ش��دیم. ش��رکت هایی مانند ش��رکت ملی فولاد بر 
اس��اس مصوبه ای منحل شده بود و ۴۵ درصد شرکت تهیه 
و تولی��د م��واد معدنی به صورت یک درص��د و دو درصد به 
بانک ها واگذار ش��ده بود، منطقه ویژه خلیج فارس را واگذار 
ک��رده بودند و بدت��ر از همه صندوق بیمه س��رمایه گذاری  
فعالیت های معدنی که یک صندوق حاکمیتی است، واگذار 
ش��ده بود. از طرف دیگر این ش��رکت بدهی های بزرگی به 
خزانه و مالیات داشت و دائم با این هشدار روبه رو می شدیم 

که »حساب تان را می بندیم.« 
معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت ادامه داد: از طرفی 
پروژه های متعدد دیگری بودند که عملیاتی نشده و ۶ تا ۲۷ 
س��ال معوق مانده بودند یعنی کار اساس��ی روی آنها انجام 
نشده بود؛ مثل پروژه تیتانیوم کهنوج که بیش از ۲۰ سال و 

۷ طرح فولادی که ۶ سال معطل مانده بودند.
کرباس��یان در ادام��ه س��خنانش اف��زود: از طرفی تولید 
هم وجود نداش��ت و س��ازمان مش��کلات جدی داشت اما 
خوش��بختانه با همت کارکنان ایمیدرو و تدبیرشان، جذب 
س��رمایه از خارج از س��ازمان در دس��تور کار ق��رار گرفت و 
مدل ه��ای واگذاری اجرایی ش��د که به نظر م��ن به عنوان 
یک پروژه تحقیقاتی برای یک دانشجوی دکترا ارزش دارد 
زی��را بدون اینکه قانون را دور بزنی��م، پروژه های مختلف را 

اجرایی کردیم. 
وی تاکی��د کرد: درحال حاضر بیش��تر پروژه ه��ای ما با 
واگذاری یا مش��ارکت بخش خصوصی ب��ه غیر از تعهدات 

با جذب ۸ هزار میلیارد تومان در چند س��ال گذشته جذب 
سرمایه داشته اند و تا آخر برنامه توسعه، نزدیک ۱۸میلیارد 
دلار در ۴ س��ال آینده پروژه تعریف کردیم یا در دست اجرا 
داری��م. رئیس هیات عام��ل ایمیدرو تصریح ک��رد: به نظر 
می رس��د اگر پروژه ها به خوبی اجرا ش��وند ت��ا پایان دولت 

بتوانیم این طرح ها را عملیاتی کنیم. 
وی افزود: در این راس��تا نه تنها پروژه های بر زمین مانده 
را اجرایی کردیم بلکه طرح های جدید را نیز تعریف کردیم؛ 
مانن��د طرح بندر پارس��یان و س��رب و روی مهدی آباد که 
دومین مع��دن بزرگ جهان در زمینه ای��ن ماده معدنی به 
ش��مار می رود و سال ها بود خوابیده بود. یکی دو سال طول 
کشید تا اختلاف ها در این زمینه را حل کنیم و همین مدت 

هم صرف تشکیل کنسرسیوم شد. 
کرباسیان ادامه داد: از طرفی تلاش زیادی شد تا بانک ها 
را راض��ی کنیم در بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی حضور 
یابند، از جمله پروژه اوپال در معدن س��نگان که نخس��تین 
کارخان��ه آن به تازگی بهره برداری ش��ده و کارخانه دوم آن 
نی��ز با قوت در حال کار اس��ت. همچنین از ۷طرح فولادی، 
فاز آهن اس��فنجی ۵ طرح راه اندازی شده و بقیه هم امسال 
به سرانجام می رسد یا طرح فولادسازی آنها به بهره برداری 
می رس��د.  رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه نزدیک 
۳میلی��ارد یورو از فاینانس چین که خوابیده بود را به نتیجه 
رساندیم و فعال کردیم، گفت: کارخانه آلومینیوم جنوب یا 
سالکو امسال ۳۰۰ هزار تن آلومینیوم تولید می کند و به این 
شکل، ایران  از جایگاه ۱۸ به جایگاه ۱۲ تولید آلومینیوم در 
جهان می رسد.  وی ادامه داد: از طرفی کارخانه های طلا نیز 
فعال ش��دند؛ در همین راس��تا کارخانه زرشوران که درگیر 
مش��کلاتی بود به تولید رس��ید و فاز ۲ زرشوران به مناقصه 
رفت که در یکی دو هفته دیگر به نتیجه می رسد. خبر دیگر 
اینکه در حوزه طلا به س��مت رکوردزنی می رویم و به زودی 
به تولید ۱۰ تن طلا می رسیم، البته زدن رکورد ۲۰ تن طلا 

هم عملی است.
دستاوردهای�سنگ�آهنی��

مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت از دس��تاوردهای 
ایمی��درو در حوزه س��نگ آه��ن گفت و افزود: ب��ا اقدامات 
اکتشافی جدید، ۵۰۰میلیون تن به ظرفیت ذخایر رسمی 
سنگ آهن کشور افزوده شد. در حوزه مس و فولاد اقدامات 
مبارکی رقم خورد؛ رکورد صادرات فولاد کشور در سال ۹۶ 
نش��ان می دهد که این محصول و زنجیره فولاد فعال ش��ده 
اس��ت چراکه کش��ور ما س��نگ آهن فراوانی دارد و وقتی با 

گاز ممزوج می شود چرخ صنعت را به گردش در می آورد.
وی اف��زود: نکته دیگری که روزنام��ه صمت در آن نقش 
اساس��ی داش��ته و دارد این اس��ت که حوزه معدن و صنایع 
معدنی که مغفول بود و شاید جایگاه مهمی نداشت، اکنون 
در جایگاه��ی ق��رار دارد که ایمیدرو س��ازمان برتر معرفی 
می ش��ود، در حالی که آقای روحانی در سخنرانی سال ۹۲ 

راج��ع به اقتصاد، کمتر صحبت��ی از معدن و صنایع معدنی 
کردند اما در دوره دوازدهم، س��خنرانی از ایشان نمی بینید 
ک��ه درباره مس��ائل اقتصادی باش��د اما از مع��دن و صنایع 

معدنی در آن چیزی نگویند. 
وی تاکی��د کرد: دلیل این اتفاق هم جایگاهی اس��ت که 
این بخش پیدا کرده که برخاسته از افزایش شناخت درباره 
معدن اس��ت و در زمینه اقتصاد مقاومتی، ایجاد اش��تغال و 

ارزش افزوده نیز بسیار موفق بوده است. 
اشتغال،�ترجیع�بند�اقدامات�ایمیدرو��

کرباس��یان در ادام��ه، درباره توجه ایمیدرو به اش��تغال 
گفت: در س��ال ۹۷ پیش بینی ش��ده که ب��رای ۱۲ هزار نفر 
در پروژه ه��ای در حال اجرای این س��ازمان مانند نیروگاه 
بندرعباس، طرح کنس��انتره ۵ میلی��ون تنی فولاد مبارکه 
در سنگان، ۲.۵ میلیون تنی شرکت توسعه ملی در سنگان 
و پس از راه اندازی بندر پارس��یان ایجاد اشتغال شود و این 

طرح، آخر آبان یا آذر امسال بهره برداری شود. 
مهم�ترین�اقدام�ایمیدرو���

وی تصریح ک��رد: اقدام بزرگ دیگری ک��ه به آن افتخار 
می کنیم، اکتش��اف است. کشور ما یک میلیون و ۶۴۸ هزار 
کیلومتر مربع وس��عت دارد ک��ه از این می��زان، ۲۰۰هزار 
کیلومتر مربع ژئوفیزیک هوایی انجام دادیم و بیش از ۴۰۰ 
محدوده امیدبخش به دست آوردیم، به تازگی نیز کار روی 
آن را ش��روع کرده ای��م. وی افزود: در این اکتش��اف ذخایر 
جدیدی به دس��ت آمده و به نظر می رس��د ک��ه نتایج آن در 
س��ال های آینده مشخص  ش��ود؛ با تمام کمبود بودجه ای 
که این س��ازمان درگیر آن بود بیش از ۵۰۰ میلیارد تومان 
در چند س��ال گذش��ته در حوزه اکتشاف س��رمایه گذاری 
کرده ای��م. ی��ادآوری این نکت��ه هم ضروری اس��ت که این 
س��ازمان را با خزانه خالی تحویل گرفتیم اما درحال حاضر 
خیل��ی هم جیب��ش خالی نیس��ت. این روزها بس��یاری از 
بدهی های م��ان را داده ایم و پروژه ه��ای زیادی نیز در حال 
انجامند. با این حال اگر به دنبال انجام یک کار جهش��ی در 
معدن و صنایع معدنی هس��تیم باید در برنامه ششم توسعه 
۵۰ میلیارد دلار س��رمایه ج��ذب کنیم که امکان جذب آن 
هم هس��ت.  وی ادامه داد: من ب��ار دیگر از از روزنامه صمت 
به ویژه گروه معدن تش��کر می کنم ک��ه در این مدت نتایج 

کارهای شان نشانگر فعالیت در این حوزه بوده است. 

توضیحاتی�درباره�واگذاری�محدوده�های���
اخیر

کرباس��یان در ادامه نشس��ت خود با اعض��ای تحریریه 
روزنامه صمت به پرسش های خبرنگاران پاسخ داد.

در نخس��تین پرس��ش، آخرین وضعی��ت محدوده های 
واگذار شده و آماده واگذاری به بخش خصوصی مطرح شد. 
رئیس هیات عامل ایمیدرو در پاس��خ به این پرسش گفت: 
وقتی شما می خواهید کار اکتشافی را شروع کنید بر اساس 
پایش زمینی یا ژئوفیزیک هوایی است. وی افزود: ۲۰۰هزار 
کیلومت��ر مربع عدد بس��یار بزرگ و نجومی اس��ت و ما کار 

اکتشافی را با همکاری اسکام، شروع کردیم.
وی اف��زود: از این اکتش��افات ۴۰۰ محدوده امیدبخش 
به دس��ت آوردیم که احتمال ذخایر معدنی اقتصادی در آن 
وجود دارد چون ممکن اس��ت ذخایر معدنی وجود داش��ته 
باش��د اما کم باش��د یا هزینه های اکتش��اف و استخراج آن 
زیاد باش��د. بر این اساس، ما ۲۰۰ هزار کیلومتر از ۲۷۰هزار 
کیلومت��ر را آزاد اع��لام کردیم و به س��ازمان های صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان ها پس دادیم چون احساس کردیم 
در حوزه کاری ما نیست اما سازمان های استان ها می توانند 

این محدوده ها را به بخش خصوصی واگذار کنند. 
کرباس��یان افزود: س��ازمان اس��تان ها از این ۲۰۰ هزار 
کیلومتر و دیگر محدوده ها ۲۰۰ محدوده را انتخاب کردند 

ک��ه با ۴۰۰ مح��دوده ما افزون بر ۶۰۰ محدوده می ش��ود. 
ب��ا این حال آنها در حال واگذاری این محدوده ها هس��تند 
و خوش��حالیم با بخش��نامه اخی��ر آقای ش��ریعتمداری، 
س��ازمان های صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان ها فعال تر 
ش��ده اند و به عنوان رقیب ما خوب کار می کنند. وی تاکید 
ک��رد: در هر صورت این ۲۰۰ محدوده جدا از محدوده هایی 
است که ما انتخاب کردیم. حالا از ۴۰۰ محدوده امیدبخش 
ایمیدرو، آنهایی که آماده است را واگذار می کنیم. در همین 
راس��تا ۱۵ محدوده جازموریان از ۴۰۰ محدوده امیدبخش 
ما، واگذار و از این تعداد کم شد و ۳۸۵ محدوده دیگر نیز به 

نوبت اعلام می شود.
تولید۵۵میلیون�تن�فولاد�عملی�است�

کرباس��یان در پاس��خ به پرس��ش دیگر درب��اره امکان 
عملیاتی ش��دن برنامه تولید ۵۵ میلی��ون تن فولاد در افق 
۱۴۰۴ و بلندپروازان��ه بودن یا نبودن آن گفت: طرح توازن 
ف��ولاد در دولت نهم و دهم به هم خورده بود. س��ال ۹۲ در 
حوزه فولاد واردکننده گندله بودیم، تولید فولاد پایین بود 
و ظرفیت تولید فولاد کشور تنها ۲۱ میلیون تن بود اما نبود 
توازن، کمبود گندله و همچنین نبود کارخانه های مناسب 
موجب ش��د تولید در این ظرفیت عملی نش��ود. وی افزود: 
خوش��بختانه یک��ی از اقدام های ایمیدرو در این س��ال ها، 
تدوین طرح جامع فولاد از س��وی شرکت ملی فولاد بود که 
درحال حاض��ر به صورت آنلای��ن و روزانه می توانیم آن را از 
سنگ تا پایین دس��ت فولاد چک کنیم. پس از طرح جامع 
فهمیدیم توازن در چه بخش هایی دچار مش��کل است و بر 
این اس��اس توازن را برقرار کردیم. ما به جای اینکه س��نگ 
آهن صادر کنیم ش��مش ف��ولاد، ورق، میلگرد و حتی آهن 
اس��فنجی صادر می کنیم که دست کم چند مرحله ارزش 

افزوده را طی کرده و اشتغال ایجاد کرده اند. 
ب��ه گفته کرباس��یان، روزی که ۵۵ میلی��ون تن یا حتی 
برنامه اکتش��اف را اعلام کردیم، همکاران از داخل سازمان 
یا حت��ی بیرون از آن خیل��ی محترمانه به م��ن گفتند که 
ش��ما معدنی نیس��تید و تخصص ندارید پ��س چرا حرف 
غیرکارشناس��ی می زنی��د؟ درحالی که م��ن به عنوان یک 
مدیر قدیمی عدد و رقم را خوب می شناس��م و تصمیم هایم 
هم درست است. می دانستم به این هدف می رسیم اما باید 

به این امر باور داشته باشیم. 

معاون وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت در ادامه افزود: با 
توجه به پیش��رفت طرح های ف��ولادی تاکنون، پیش بینی 
می کن��م ب��ه تولید ح��دود ۴۰ میلی��ون تن تولی��د فولاد 
در س��ال۱۴۰۰  برس��یم و رس��یدن به ۵۵ میلیون تن نیز 
عملی اس��ت. وی تصریح کرد: می گویید سرمایه گذاری در 
پایین دس��ت بهتر از ایجاد ظرفیت فولاد تا ۵۵ میلیون تن 
اس��ت. در این زمینه باید بپذیریم ایران دو شانس بزرگ به 
نام سنگ آهن و گاز دارد که برای ما ارزش افزوده و اشتغال 
ایجاد می کند. تفاوت معدن با صنایع این اس��ت که به ریشه 
و خاک کش��ور محدود است که فقط برای کشورهای کمی 
مهی��ا بوده و از چنی��ن موهبت الهی برخوردارند؛ درس��ت 
مانند کشورهای نفت خیزی که تعدادشان در جهان بسیار 
محدود اس��ت اما تمام کشورها به نفت و گاز آنها وابسته اند. 
ضمن اینکه منابع خدادادی تجدیدناپذیرند. وقتی س��نگ 
آهن را در فولاد به کار می برید می توانید فولاد آن را بازیافت 
ک��رده و از آن دوباره فولاد تولی��د کنید اما نمی توانید آن را 
به س��نگ آهن بازگردانید. میلیون ها سال طول می کشد تا 
معدنی شکل بگیرد، از این رو نیاز جهان به معدن روز به روز 
بیش��تر می شود. از این رو چشم انداز این بخش روشن است 

و ایران هم جایگاه ویژه و استراتژیکی دارد. 
از طرف دیگر تولید در صنایع پایین دس��ت مغایر با هدف 
و برنامه تولید ۵۵ میلیون تن فولاد نیس��ت و ضروری است 
سیاس��ت های وزارتخانه طوری باش��د که به س��مت تولید 
فولادهای خاص حرکت کنیم و ارزش افزوده بیش��تری به 

دست آوریم. 
جلوگیری�از�خام�فروشی�و�ملزومات�تحقق���
آن

رئی��س هیات عامل ایمیدرو در پاس��خ به پرس��ش یکی 
دیگ��ر از خبرنگاران مبنی بر اینک��ه تا چه حد جلوگیری از 
خام فروش��ی س��نگ آهن موجب افزایش تولید و صادرات 
کنس��انتره و گندله که مراحل بعدی ارزش افزوده س��نگ 
آهن هس��تند ش��ده اس��ت؟ گف��ت: درباره خام فروش��ی، 
سیاس��ت دولت جلوگیری از خام فروش��ی اس��ت و همه از 
این امر حمایت می کنیم تا به س��مت ایجاد ارزش افزوده و 
اش��تغال بیشتر برویم. وقتی یک بشکه نفت به سمت تولید 
پتروشیمی و اقلام پایین دست آن می رود چندین کارخانه 
در مسیر راه اندازی می شوند. همین اتفاق برای سنگ آهن 
نی��ز رخ می دهد تا به کنس��انتره، گندله، آهن اس��فنجی، 
ش��مش فولاد، ورق، میلگرد و.... تبدیل  شود. در هر مرحله 
یک کارخانه ساخته می شود و هر تن سنگ آهن ۶۰ دلاری 

به بیش از ۵۰۰ دلار در هر تن فولاد می رسد. 
وی ادام��ه داد: درب��اره اینکه ما فقط ب��ا وضع عوارض به 
تولید در پایین دس��ت می رس��یم یا ن��ه، اختلاف نظرهایی 
وجود دارد. وارد این بحث نمی ش��وم ام��ا یکی از ابزارهایی 
که می تواند در جلوگیری از خام فروشی موثر باشد، عوارض 
اس��ت. باید بپذیریم که صادرات باید محور اصلی باش��د. با 
وج��ود توطئه هایی که جه��ان علیه ما در نظ��ر گرفته و از 
۱۳ آبان ش��روع می ش��ود باید بپذیریم که اگر فولاد امکان 
صادرات نداش��ته باشد باید گندله و کنسانتره را به جای آن 
صادر کنیم و اگر این دو هم منع صادرات دارند باید س��نگ 
آهن را به جای آنها صادر کنیم. این یک واقعیت اس��ت که 
شاید مشتری خودرو نداش��ته باشیم اما می توانیم قطعات 

را صادر کنیم. 
کرباس��یان با بی��ان اینکه خام فروش��ی در زمان خودش 
باید تعریف ش��ود گف��ت: ما نمی توانی��م بگوییم نفت خام 
ص��ادر نمی کنیم و می خواهیم هم��ه آن را به بنزین تبدیل 

کرده و صادر کنیم. جهان چنین چیزی را نمی پذیرد. کشور 
بزرگی مانند استرالیا که بزرگ ترین صادرکننده سنگ آهن 
جهان است تمام سنگ آهن خود را فرآوری نمی کند و خام 
می فروش��د. آیا باید بگویی��م در این صورت خلاف مصالح و 
منافع ملی ش��ان حرکت می کن��د؟ منفعت ملی آنها حکم 
می کن��د که س��نگ آهن ص��ادر کنند و در مقاب��ل واردات 
دیگری داش��ته باشند. خام فروش��ی به معنای عام مبنی بر 
اینکه ارزش افزوده را بالا ببریم و تولید و ایجاد اشتغال کنیم، 
حرف درس��تی است و منافع ملی را تامین می کند اما اینکه 
ماده خام چیست و کی باید صادر شود، بستگی به موقعیت و 
مشورت کارشناسان دارد. گمان من این است که در تصمیم 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت در مقطع پیش��نهاد آن که 
اواخر دولت گذشته بود، نظرهای کارشناسی بیشتری باید 

در نظر گرفته می شدند.
بانک�ها�و�بیمه�های�بین�المللی�ترسیدند��

کرباس��یان در پاسخ به پرسش��ی دیگر با این مضمون که 
در دوره مدیریت شما ایمیدرو تا چه اندازه سرمایه خارجی 
جذب کرد و آیا با خروج امریکا از برجام باز هم ش��رکت های 
خارجی به س��رمایه گذاری در ایران اظه��ار تمایل کردند، 
پاسخ داد: به یقین اقتصاد بدون تعامل بین المللی نمی تواند 
موفق باش��د، آن هم در زمان حاضر که مرزها برداشته شده 
و بای��د پذیرفت که توفی��ق در روابط بین المللی، توس��عه 
اقتصادی و روابط بازرگانی نی��ز بدون تعاملات بین المللی 
عملی نیست. ما نیز به عنوان یک کشور موفق در خاورمیانه 

باید رابطه  برد-برد با جهان داشته باشیم. 
وی اف��زود: در حوزه معدن و صنایع معدنی نیز اتفا ق های 
ارزنده ای افت��اد. از اوایل دولت یازدهم تا برجام، مبادله ها و 
مذاکره های بین المللی ما بس��یار کم و در اندازه کشورهای 
معدودی همانند چین و هند بود. برجام یکی از موفقیت های 
دولت یازدهم بود که باعث ش��د در ح��وزه معدن و صنایع 
معدنی، شرکت های معتبر بین المللی برای همکاری اظهار 
تمایل کنند، به گونه ای که در مقطعی من انتخاب می کردم 
با کدام ش��رکت خارجی ملاق��ات کنم و کدام را به معاونان، 
مدیران و کارشناس��ان ارجاع ده��م. در این دوران یک پای 
شرکت های معتبری مانند ریوتینتو، هَچ، اس ام اس، دنیلی 
و... در ایران بود و همه علاقه مند بودند با ما همکاری کنند. 
کرباس��یان ادامه داد: متاس��فانه پ��س از تغییر دولت در 
امریکا، دولت جدید، نظ��ام بانکی بین المللی را تهدید کرد 
که با ایران کار نکند و این امر باعث ترس بانک ها و بیمه های 
بین الملل��ی ش��د اما در هر صورت در چند س��ال گذش��ته 
پروژه های گوناگونی ش��کل گرفت که در آنها شرکت های 
خارجی نه به صورت سرمایه گذاری بلکه به صورت فاینانس 
و تامی��ن مالی ی��ا به صورت ورود فناوری های پیش��رفته با 
ایران همکاری کردند، در حالی که پیش از برجام با مش��کل 
فن��اوری روب��ه رو بودیم و در مواردی اگر پول هم داش��تیم 
ب��ه دلیل نبود فناوری نمی توانس��تیم پ��روژه را اجرا کنیم. 
نمون��ه ای از موفقیت هایی که در این زمینه به دس��ت آمد، 
فعال ش��دن پروژه کنسانتره و س��رباره تیتانیوم است که با 

مشاوره بزرگ ترین شرکت فناور تیتانیوم آغاز شد. 
او در ادام��ه، به راهکاره��ای موجود برای ارتباط با دنیای 
بین المل��ل در ش��رایط خروج امریکا از برجام اش��اره کرد و 
در ای��ن باره توضیح داد: بدیهی اس��ت که ح��الا در جذب 
س��رمایه گذاری کار سخت تر می ش��ود و باید راهکارهایی 
برای آن اندیش��ید. دول��ت در حال حاضر ب��ه این موضوع 
فک��ر می کند. م��ا اعتقاد داریم اگر بتوانی��م روابط را با چند 
کش��ور به ویژه چین نزدیک کنیم، ح��وزه معدن و صنایع 

کرباسیان�در�دیدار�با�اعضـای�تحـــریریه�روزنامه�صمت�مطرح�کرد

لزوم باز تعریف خام فــروشی در تحریم
برای�ایجاد�جهش�در�معدن�و�صنایع�معدنی،�بــــه��۵0میلیـارد�دلار�سـرمایه�خـارجی�نیاز�داریم

روی خط خبر

تولی��د در صنایع پایین دس��ت مغایر با ه��دف و برنامه تولید ۵۵ 
میلیون تن فولاد نیس��ت و ضروری اس��ت سیاست های وزارتخانه 
طوری باش��د که به س��مت تولی��د فولادهای خاص حرک��ت کنیم و 

ارزش افزوده بیشتری به دست آوریم
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 کشور از واردات تیرآهن
 بال پهن اچ ۳۰ بی نیاز می شود

مدیرعامل کارخانه ذوب آهن اصفهان گفت: صنعتگران 
ای��ن کارخانه پس از تولید انبوه ریل یوآی س��ی۶۰، برای 
نخستین بار در کش��ور موفق به طراحی و تولید تیرآهن 
ب��ال پهن اچ ۳۰ ش��دند.  به گزارش باش��گاه خبرنگاران 
ج��وان منصور یزدی زاده مدیرعام��ل کارخانه ذوب آهن 
اصفه��ان گف��ت: در مرحله نخس��ت اج��رای این طرح، 
۶۰۰ت��ن از این محصول، تولی��د و روانه بازارهای داخلی 
ش��د. به گفته وی، این پروفیل بال پهن در اسکلت فلزی 
ساختمان های بلندمرتبه، پل سازی و خرپای سوله های 
صنعتی کاربرد دارد. یزدی زاده اضافه کرد: س��الانه بیش 
از ۸۰۰ هزار تن تیر ورق برای اس��تفاده در اسکلت فلزی 
س��اختمان های بلند مرتبه در کشور استفاده می شود اما 
اس��تفاده از آن غیراستاندارد اس��ت. مدیرعامل کارخانه 
ذوب آهن اصفهان گفت: ب��ا تولید این میزان پروفیل در 
کارگاه ن��ورد ۶۵۰ و۵۰۰ کارخان��ه ذوب آهن، کش��ور از 
واردات این محصول بی نیاز می ش��ود و س��اختمان های 
بلندمرتبه نیز با پروفیل های استاندارد طراحی و ساخته 
می ش��وند.  یزدی زاده به کیفیت خ��وب پروفیل تولیدی 
اشاره کرد و افزود: ش��مش این پروفیل در کارخانه ذوب 
آهن از ذوب س��نگ معدن تهیه می شود که به دلیل عیار 
ب��الا از کیفیت و اس��تاندارد خوبی برخوردار اس��ت. لازم 
به یادآوری اس��ت که کارخان��ه ذوب آهن اصفهان پس از 
فولادمبارکه، بزرگ ترین تولیدکننده فولاد کشور است.

شیوه نامه های دولت تنها 
برای فولادی ها نباشد

مع��اون خری��د فولاد هرم��زگان با انتق��اد از عملکرد 
صادرکنندگان س��نگ آهن به عنوان م��واد اولیه فولاد 
گف��ت: افزای��ش نرخ دلار باعث ش��ده که ش��رکت های 
معدن��ی و بازرگان��ی، جذب صادرات مواد اولیه ش��وند و 
بدون توجه به ش��رایط ش��رکت های ف��ولادی این امر را 
تسریع ببخش��ند، در حالی که ش��رکت های فولادی از 
این امر دچار آس��یب خواهند ش��د. به گزارش ایلنا، علی 
گلشن با اش��اره به افزایش یکباره نرخ ارز گفت: افزایش 
روزاف��زون ن��رخ ارز و کاهش ارزش ری��ال باعث افزایش 
جذابیت صادرات ش��ده و این ام��ر تولیدکنندگان مواد 
خ��ام را ترغیب به صادرات کرده اس��ت. وی با اش��اره به 
ارزآوری صادرات اظه��ار کرد: صادرات مانند دو لبه تیغ 
اس��ت. نباید تنه��ا به ارزآوری آن توجه ک��رد، زیرا بحث 
عمده آن، تامین مواد اولیه داخل کش��ور است. تا زمانی 
ک��ه تولیدکنندگان داخلی نیازمند مواد اولیه هس��تند، 
ص��ادرات نه تنها توجیه اقتصادی نخواهد داش��ت، بلکه 
رفته رفت��ه تولیدکنن��دگان داخلی را با مش��کل روبه رو 
می کند. گلش��ن، کاهش تعرفه صادرات گندله را از دیگر 
عوام��ل جذابیت ص��ادرات این محصول عن��وان کرد و 
گف��ت: درحال حاضر دولت تعرفه ص��ادرات گندله را از 
۱۵ درص��د به ۵ درصد کاهش داده که تاثیر بس��زایی در 
صادرات این محصول داش��ته است. دولت در اجرای این 
امر هیچگونه توجهی به تامین مواد اولیه تولیدکنندگان 
داخلی نداش��ته اس��ت. وی با انتقاد از ش��یوه نامه وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت مبنی بر فروش فولاد در بورس 
عنوان کرد: دولت نباید ش��یوه نامه هایش را تنها معطوف 
ب��ه ش��رکت های فولادی کن��د. این در حالی اس��ت که 
ش��رکت های معدنی به عنوان تامین کنن��ده مواد اولیه 
ف��ولادی، بدون توجه به تولی��د داخلی در حال صادرات 
هس��تند. معاون خرید فولاد هرمزگان خواستار حضور 
نهادهای نظارتی در راس��تای حمایت از تولیدکنندگان 
داخلی ش��د و افزود: با وجود افزایش روزافزون صادرات 
م��واد اولیه تولید ف��ولاد، نهادهای نظارت��ی باید هر چه 
سریع تر وارد عمل شوند. گلش��ن افزود: نامه های مبنی 
بر تشریح شرایط فولادسازان به مسئولان اجرایی ارسال 
ش��ده و آنها نیز قول های مساعدی در این زمینه داده اند، 
امیدوارم هر چه س��ریع تر مش��کل فولادسازان برطرف 
شود. معاون خرید فولاد هرمزگان با بیان اینکه در سالی 
ک��ه مزین به ش��عار حمایت از کالای ایرانی اس��ت، باید 
اولویت دول��ت، توجه به تولیدکنندگان داخلی باش��د، 
افزود: س��اختار اقتصادی کش��ور باید به نحوی طراحی 
شود که ایجاد اشتغال از اولویت های نخست کشور باشد.

ارائه آخرین دستاوردهای 
فناوری بومی پرد 

آخری��ن فن��اوری ام ام ای در کنفران��س ف��ولاد دوبی 
تش��ریح ش��د. به گزارش معدن ۲۴ حس��ن کرباسچی، 
مدیرعامل ش��رکت ام ام ای با اش��اره به راه اندازی ۳ واحد 
احیای مس��تقیم به روش پرد در سال گذشته، اعلام کرد: 
نتای��ج، دس��تاوردها و مزایای این روش ش��امل کیفیت 
محصول، کاهش میزان مصارف و سهولت بهره برداری در 
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ارائه خواهد ش��د. وی همچنین با اش��اره به ابراز علاقه و 
توجه شرکت کنندگان این کنفرانس به فناوری پرد افزود: 
پس از راه اندازی موفقیت آمیز واحدهای ش��ادگان، میانه 
و نی ریز در س��ال گذشته، ش��اهد نتایج واقعی و عملیاتی 
این فن��اوری در دوره بهره برداری بودیم که مجموعه این 
دس��تاوردها موجب رضایت کارفرمایان شد. وی تصریح 
کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت در راس��تای حمایت 
از بومی سازی، نسبت به ابلاغ انجام پروژه های آتی احیای 
مس��تقیم با ظرفیت یک میلیون تن در کش��ور با فناوری 

پرد مبادرت ورزید.

معدنی کمترین مش��کل را خواهد داشت، چون این کشور 
بزرگ ترین تولیدکننده و مصرف کننده مواد معدنی جهان 

است که نیمی از تولید و مصرف دنیا را در اختیار دارد. 
کرباس��یان در پاسخ به پرسش دیگری درباره چشم انداز 
ایمی��درو در زمین��ه عناصر نادر خاکی اظه��ار کرد: تا حالا 
ایمیدرو در این حوزه موفقیت های چش��مگیری داشته؛ از 
جمله این موفقیت ها راه اندازی آزمایش��ی یا نیمه صنعتی 
آنتیم��وآن در مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی در کرج 
اس��ت. درحال حاضر در س��فیدابه زابل آنتیم��وآن تولید 
می ش��ود، در حالی ک��ه پیش از این، عناصر ن��ادر در ایران 
مغفول بود. در نخس��تین روز شروع کار روی ذخایر عناصر 
ن��ادر، کمت��ر از ۳۰۰ هزار تن ذخیره داش��تیم در حالی که 
اکنون نزدیک ۹۰۰ هزار تن ذخیره شناسایی شده از عناصر 
نادر داریم و در این زمینه با دانش��گاه های تهران، ش��ریف، 
شرکت های خارجی و مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی 
ای��ران کار می کنیم. ما ب��ر این باوریم که عناصر نادر یکی از 
حوزه هایی است که باید توجه بیشتری به آن شود و  یکی از 

منابع بسیار ارزشمند درآمد برای کشور است.
جوان�گرایی�در�ایمیدرو���

کرباسیان، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین 
در پاس��خ به پرس��ش یک خبرنگار دیگر درب��اره توصیه  به 
مدیر بعدی ایمیدرو گفت: یکی از افتخارات من این اس��ت 
که سن متوس��ط کارکنان ایمیدرو ۴۰ سال است و در این 
چند س��ال، رش��د قابل قبولی از نظر مدیران جوان داشته 
اس��ت. درحال حاضر ۸ نفر را به عنوان جانشین خود به وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت پیش��نهاد و معرفی کردم. یکی از 
افتخ��ارات من در این مدت این اس��ت که بیش از یک هزار 
مدیر را پرورش دادم که برخی از آنها در حال بازنشس��تگی 
هس��تند. اگر از برخی مدی��ران رده بالا در وزارت راه و بنیاد 

بپرسید می گویند که رشد ما در زمان فلانی بود.
وی ادام��ه داد: معتقدم یکی از وظایف ما رش��د و تربیت 
مدیر است. اینکه فقط لیسانس و دکترا داشته باشند کافی 
نیست بلکه یک مدیر باید ۳ تا ۴ سال در کنار شما راه بیاید 
تا راه و چاه مدیریت را بشناسد و بتواند در خدمت نظام باشد 
و تجربه پیدا کند. من وقتی روی یک مدیر زوم می کنم چند 
سال او را در جلسه های مختلف و سفرهای داخلی و خارجی 
با خودم می برم و روز مناسبی او را به آن منصب می گذارم.

وی ب��ا بیان اینکه در حقیقت کار انتخاب مدیر، دفعتی و 
یکباره ای نیس��ت گفت: مدیر پروراندن، کار بسیار ظریف و 
مهمی اس��ت. البته در این قسمت کمی ضعیف هستیم که 
بخش��ی از دلایل آن به سیاس��ت باز می گردد. برای نمونه 
در دول��ت نهم در مصاحبه تلویزیون��ی از آقای احمدی نژاد 
پرس��یدند که ش��ما چه تصمیمی برای کابینه تان دارید و 
ایش��ان پاس��خ داد که کمیته ای تشکیل ش��ده تا وزیران و 
مدی��ران را انتخاب کند و ت��لاش می کنم از چهره هایی که 
م��ردم در این چند س��ال دیدند اس��تفاده نکنم. من همان 
زمان مدیر منطقه عس��لویه بودم و متوجه ش��دم که بیکار 

شدم.)با خنده(
دیسیپلین�نظامی�در�معادن�خطرناک��

کرباس��یان، رئیس هیات عامل ایمی��درو، همچنین در 
پاس��خ به پرسش��ی مبنی بر اینکه »پ��س از حادثه معدن 
یورت، اذه��ان عمومی خیلی نگران امنیت کارگران معدن 
ش��د. این نگرانی عمومی چقدر بجا و منطقی است و چقدر 
خیال ش��ما از امنیت کارگران معدن راحت است؟« گفت: 
امنیت نیروی انس��انی و کارگران مع��دن به ویژه در معادن 
زیرزمینی بس��یار مهم اس��ت. نکته ای که وجود دارد اینکه 

در بعضی از ش��غل ها نیابد با نیروی انس��انی عادی برخورد 
کرد. از آنجایی که من در این حوزه کار کرده ام می گویم که 
معادن باید نیمه نظامی اداره ش��وند و انضباط در این شغل 
باید از حالت عادی بیش��تر باش��د یعنی اگر کارگر یا هر فرد 
دیگری کفش ایمنی نپوشد و کلاه ایمنی نگذارد،حتما باید 
تنبیه ش��ود.  نیاز به این انضباط در حوزه نفت و انرژی مانند 
معدن اس��ت. همان طور که می دانید در گذشته، در حوزه 
عس��لویه کار کردم. در آنجا گاز ترش وجود دارد. گاز ترش 
یعن��ی گازی ک��ه از چاه می آید و با گاز ش��یرین که مصرف 
عمومی ما اس��ت، متفاوت اس��ت. استنشاق این گاز در ۴ تا 
۵ ثانیه انس��ان را می کشد. اتفاقی که چند سال گذشته در 
هند شاهد آن بودیم همین گونه رخ داد که با یک اشتباه به 
یکباره تعداد زیادی از انسان ها به کام مرگ کشیده شدند. از 
این رو، سختگیری ها در این محدوده ها بسیار بیشتر است. 
وی افزود: در مش��اغل پزشکی و پرستاری نیز باید چنین 
انضباطی رعایت ش��ود. شاید در بیمارستان های ما بهترین 
پزش��کان و پرستاران مشغول به کار باشند اما از آنجایی که 
انضباط مطلوبی در بیمارس��تان ها نیست، شاهد نارضایتی 
بیماران هستیم. در زمینه معادن نیز به همین ترتیب است. 
ش��اید بتوان گفت در مع��دن یورت بهتری��ن تجهیزات را 
داشتیم اما کمی از نظر تجهیزات ایمنی و همچنین نیروی 
انس��انی دچار مشکل شدیم و یکی از افراد بدون آنکه بداند 

در آن منطقه گاز هست، جرقه ای ایجاد کرد.
وی ادام��ه داد: م��ا در ایمیدرو به موض��وع HSE توجه 
زیادی کرده ایم. در ش��رایطی که مشکلی پیش بیاید، ابتدا 
مع��اون آنجا تا پایین ترین رده را ع��زل کرده و بعد موضوع 
را بررس��ی می کنم چراکه معتقدم هر آنچ��ه اتفاق افتاده، 

در نهایت به دلیل کم توجهی مسئول مربوط بوده است. 
کرباسیان با بیان اینکه ایمنی در معادن به ویژه در معادن 
زغال سنگ شوخی بردار نیست، گفت: معادن زغال سنگ 
به علت اینکه غیر اقتصادی ش��ده اند و بیش��تر در دس��ت 
بخش خصوصی هستند، در سال های گذشته از نظر ایمنی 
کاستی هایی داشته اند و س��رمایه گذاران کمتر به موضوع 
تجهیزات ایمنی پرداخته اند. دوم اینکه وزارت کار و سازمان  
صنعت، مع��دن و تجارت نظارت دقیقی بر ایمنی نیروهای 
انسانی در این معادن نداش��ته اند یا مماشات کرده اند. آنها 
گاهی می خواس��تند از بیکاری کارگران جلوگیری کنند و 
می دیدند که خود کارگران هم بر این موضوع اصرار دارند اما 
پس از حادثه معدن یورت، نظام مهندس��ی معدن، معاونت 
معدن��ی وزارت صنعت، معدن و تج��ارت و اداره کار کمیته 
مستقلی تشکیل دادند و ایمنی معادن را پیگیری می کنند، 
هر چند این اقدامات کافی نیس��ت. با این وجود ایمیدرو نیز 
اقدام به تهیه گازسنج کرده و آنها را رایگان در اختیار معادن 

قرار داده است.
اولویت،�تامین�نیاز�داخل�است��

مهدی کرباسیان در بخش دیگری از سخنانش در پاسخ 
به پرسش��ی درباره گلایه قطعه س��ازان و صنعتگران مانند 
خودروس��ازان از فولادی ها و اینکه چ��را با وجود اینکه نیاز 
داخلی وج��ود دارد، ورق فولادی صادر می ش��ود گفت: تا 
جایی که می دانم خرید اصلی کارخانه های خودروس��ازی 
از فولادمبارکه انجام می ش��ود و این کارخانه نیاز داخلی را 
به طور وس��یع تامین می کند. البته ممکن است در مواردی 
خاص ورق های پایین دس��تی که در داخل تولید نمی شود 

را وارد کنند.
وی افزود: درس��ت است که ۹ میلیون تن صادرات فولاد 
داش��تیم اما در مقابل، ۱.۵ میلیون تن فولاد دیگر هم وارد 

کردی��م زیرا برخی از این اقلام در داخل تولید نمی ش��وند. 
سیاست ما این است که ابتدا تولید داخلی تامین شود.

وی ادامه داد: یک س��ال و نیم گذشته، لوله و پروفیلی ها 
گله من��د بودن��د که نیاز ما بای��د در داخل تولید ش��ود؛ در 
همین راس��تا فولاد مبارک��ه ورق زیر دو میل تولید کرد که 
درحال حاضر بیش��تر نیاز داخل را تامی��ن می کند. در ۷ یا 
۸ ماه گذش��ته، فولاد مبارکه توانس��ت خ��ط تولید خود را 
ارتقا دهد و ورق ه��ای مورد نیاز نفت به ویژه ورق مورد نیاز 
لوله های گاز ترش را که تا این زمان وارداتی بود، با تش��کیل 
یک تیم کاربلد بررس��ی کند تا ورق های حوزه گاز را تولید 
کرده و فولاد اکسین آن را به لوله تبدیل کند. اما من هم یک 
سوال بپرس��م؛ چرا پس از گذشت ۴۰ سال از انقلاب هنوز 
ای��ن خودروها را تولید می کنیم؟ من حاضرم درباره خودرو 

در هر مناظره ای شرکت کنم و سوالاتم را بپرسم. 
صادرات�پیش�بینی�شده�محقق�می�شود؟���

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو همچنین درباره پیش بینی 
صادرات فولاد امس��ال و س��ال های آین��ده و تحقق اهداف 
صادراتی به خبرنگاران گفت: دولت به دلیل مشکلات ارزی 
ناش��ی از هیجانات بازار، جلس��ه هایی را تشکیل داد و ارز را 
ابت��دا تک نرخی اعلام کرد س��پس آن را ب��ا ارز بازار ثانویه 
اص��لاح کرد که البته هن��وز هم معتقدم به طور جدی جای 
اص��لاح دارد. از این رو تصمیم های اخذ ش��ده دولت کمی 

هیجانی بود. به عنوان مدیری که از بدو انقلاب در س��طوح 
مدیریتی حضور داش��تم معتقد بودم می توانستیم پخته تر 
تصمیم بگیریم. وی ادامه داد: البته دولت، سیاس��تمداران 
و مدیران بانک مرکزی تصمیم هایی گرفتند که بر اس��اس 
آن مشکلات در حال حل ش��دن است، البته عواقبی مانند 
دس��تگیری برخی را نیز به دنبال دارد. با این حال معتقدم 
نفت نخس��تین ماده ای است که در حال صادر شدن است، 
فروش و حم��ل آن در نقاط مختلف جهان نیز قابل کنترل 
اس��ت. از ای��ن رو باید ح��وزه صادرات غیر نفت��ی را به طور 
جدی حمایت کنیم. با سیاس��ت های چند ماه گذش��ته به 
نظ��ر می رس��د صادرات ح��وزه صنایع معدنی ک��ه یکی از 
حوزه های ارزآور این مملکت اس��ت دچار مشکلات جدی 
شده است. خوشبختانه توانستیم این امر را به دولت منتقل 
کنیم. یکم مهر جلس��ه ای در بانک مرکزی تش��کیل شد و 
قرار ش��د نیاز کش��ور به ارز تامین ش��ود. این سیاست ما در 
ایمیدرو از ابتدا بوده و خواهد بود. اگر این سیاست ها اصلاح 
ش��ود امکان تحقق صادرات فولاد و دیگر فلزهای اساس��ی 
بر اس��اس پیش بینی ها خواهد بود. خوش��بختانه در ۶ ماه 
ابتدای امس��ال، رشد صادرات صنایع معدنی نسبت به سال 
گذش��ته بس��یار خوب بوده اما در نیمه دوم باید با احتیاط 

حرکت کنیم. 
اتخاذ�و�ابلاغ�دو�سیاست�به�صنایع�معدنی��

درباره نوس��انات ن��رخ ارز و بخش��نامه های مختلف چه 
پیش��نهادی برای بهبود اوضاع دارید؟ کرباسیان در پاسخ 
به این پرس��ش به تشکیل س��تاد تحریم از روزهای نخست 
در ایمیدرو اش��اره ک��رد و گفت: خوش��بختانه از روزهای 
نخس��ت به دلیل تجربه، سیاس��ت های عم��ده را در پیش 
گرفتیم؛  س��تاد تحریم را هفتگی در ایمیدرو تشکیل دادیم 
و بخش��نامه های ق��وی صادر کردیم، دو ه��دف را نیز برای 
ش��رکت های صنایع معدنی تبیی��ن و ابلاغ کردیم مبنی بر 
اینکه کالاهای اساسی خود را برای یک تا دو سال که ممکن 
است دچار مشکلات جدی شویم به طور کلی خرید کنند و 
این اتفاق خوش��بختانه رخ داد. دیگر اینکه پیش از ۱۳ آبان 
ه��ر چه می توانید محصولات را صادر کنید. به همین دلیل 
رکورد صادرات صنایع معدنی در ۶ ماه نخست سال نسبت 

به مدت مشابه سال گذشته رشد چشمگیری داشت.
وی درباره ضرورت ایجاد تس��هیلات در صادرات صنایع 

معدن��ی از س��وی دولت گفت: به این دلی��ل که نیاز داخلی 
جزو اولویت های بخشنامه های وزارتخانه است، در صادرات 
صنایع معدن��ی محدودیت هایی ایجاد ش��ده که امیدوارم 
با پیش��نهاد ما و اتاق بازرگانی در جلس��ه اصلاحات کمیته 
اقتص��ادی دولت که به ریاس��ت جناب آق��ای جهانگیری 
برگزار می شود درست شود زیرا ایشان زمانی وزیر صنایع و 
معادن بودند. ایش��ان باید تصمیم های قبلی را اصلاح کنند 

تا سرعت صادرات صنایع معدنی بیشتر شود.
ریل�از�معدن�جا�ماند��

کرباس��یان در بخش دیگری از س��خنانش درباره ضعف 
شبکه ریلی برای انتقال مواد معدنی و صنایع معدنی گفت: 
به نظر می رسد شبکه ریلی کشور نتوانسته به سرعت شبکه 
معدنی ما پیش��رفت کند. به عنوان مثال در سنگان در سال 
۱۳۹۲ نزدی��ک ۳۰۰ ت��ا۴۰۰ نفر کار می کردن��د و اکنون 
بی��ش از ۴ هزار نفر به طور مس��تقیم و ۱۰ ت��ا ۱۵ هزار نفر 
به طور غیر مس��تقیم در آن در حال کار هستند. خود آقای 
جهانگی��ری تعریف می کردند که نخس��تین بار با چرخ بال 
منطقه را بازدید کردند که جز بیابان و یکی دو اتاقک بیشتر 
نبود اما اکنون  کارخانه، اش��تغال و توس��عه می بینید. یکی 
از افتخارات ایمیدرو این اس��ت که در این ۵ س��ال اینجا را 
فع��ال کردیم و پیش بینی می کنیم تا س��ال ۱۳۹۸ بیش از 
۲۰ میلیون تن بار اعم از س��نگ آهن، کنسانتره یا گندله از 
این منطقه باید بارگیری ش��ود. با این حال ظرفیت راه آهن 
در بهترین حالت ۸ میلیون تن است اگر چه حتی ۸ میلیون 
تن هم خوش��بینانه اس��ت و ممکن است از مقصد بارگیری 
انجام ش��ود اما نمی تواند حرکت کند زی��را در برخی جاها 
گلوگاه ه��ای جدی وج��ود دارد. از این رو ب��ار باید به جاده 
منتقل  ش��ود که موجب ترافیک و حوادث جاده ای بیش��تر 
می ش��ود. از این رو معتقدم ش��بکه ریلی سرعت پیشرفت 
کمی دارد. وی با اش��اره به اینکه از نظر ما سنگان در اولویت 
س��اخت ش��بکه حمل ونقل ریلی اس��ت، اف��زود: البته در 
جلسه های مش��ترک تفاهمنامه های خوبی امضا شده که 
مشکل اصلی ش��ان تامین منابع است. بخش خصوصی هم 
توان حل این مش��کل را ندارد اما شرکت های بزرگ معدنی 
ه��م تلاش کرده ان��د در حوزه ریل س��رمایه گذاری کنند و 

پروژه های مشترک ایجاد کنند اما کافی نیست.
گردشگری�معدنی،�مغفول�است��

م��ا در حوزه گردش��گری ب��ه ویژه گردش��گری معدنی، 
حرف ه��ای زیادی ب��رای گفتن داریم اما ای��ن حوزه کمی 
مغفول مانده اس��ت. در این باره چه راه حل هایی را پیشنهاد 
می کنید؟ کرباس��یان در این باره گفت: خوش��بختانه یکی 
دو روز گذش��ته در روزنامه صمت یک صفحه کامل درباره 
گردش��گری نمک با تیتری جالب یعنی بانمک ترین معدن 
ایران به چاپ رس��ید. در کل معتقدم گردشگری به معنای 
عام یعنی ایران. من بنا بر مسئولیت های خود به کشورهای 
زیادی سفر کرده ام و اطمینان دارم این حوزه اشتغال بسیار 

بالای��ی دارد.  وی افزود: در یک رس��توران بزرگ بین ۳۰ تا 
۵۰ نفر مشغولند. بعد به صنایع دستی می رسیم که ظرفیت 
بالایی برای اش��تغال دارد چراکه ایران ظرفیت گردشگری 
خوبی دارد اما مش��کل این اس��ت ک��ه کمبودهایی مانند 
مش��کلات اجتماعی، مشکلات تصمیم گیری و زیرساختی 
داریم. یک گردشگر خارجی برای اینکه در ایران ارز خود را 
تبدیل کند باید چه کند؟ یک گردش��گر در کشوری دیگر با 
کردیت کارت ویزا یا مس��تر کارت که در تمام جهان معتبر 
اس��ت پول��ش را خرج می کن��د؛ در اینجا پول��ش را باید در 
صرافی ه��ا و به صورت فیزیکی چنج کند. اینها مش��کلات 
جدی گردشگری است. وی تصریح کرد: البته بخشی از این 
اتفاق ه��ا به خاطر تحریم بوده و برخی به خاطر بانک های ما 
که گردشگری برای شان اولویت نخست نیست. البته دولت 
به این حوزه توجه کرده و کویرگردی باب ش��ده است. سال 
گذش��ته فقط در حوزه گردشگری معدن در منطقه پتاس 
خور و بیابانک، ۱۹ هزار نفر از آبش��ار نمک بازدید کردند که 
نشان می دهد ظرفیت های زیادی در حوزه معادن متروک 

و قدیمی و حتی فعال وجود دارد که مغفول مانده است. 
مع��اون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت اف��زود: ایمیدرو 
جلس��ه ای با معاون سازمان گردش��گری و میراث فرهنگی 
داش��ت تا در این حوزه فعال شویم. البته ما آمادگی فعالیت 
در ای��ن ح��وزه را داریم اما متولی اصلی گردش��گری، خود 
سازمان میراث فرهنگی است.  با این حال با سرمایه گذاری 
ایمی��درو در منطقه پتاس خوروبیابان��ک و معدن نخلک، 
زمینه گردش��گری معدنی را آماده و کارش را شروع کردیم، 
سرمایه گذاری هایی هم انجام شده که امیدوارم در یکی دو 

سال آینده شاهد حرکت های خوبی باشیم. 
رابطه�ایمیدرو�با�قوه�مقننه��

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو در پاس��خ به این پرس��ش 
ک��ه رابطه س��ازمان ایمیدرو ب��ا قوه مقننه چگونه اس��ت، 
عنوان کرد: هدف کلی مجلس ش��ورای اس��لامی، تصویب 
قوانی��ن برای حفظ منافع ملی اس��ت. البت��ه برخی مواقع 
مجل��س تصمیم ه��ای اش��تباه نی��ز می گی��رد. از این رو 
ش��اهد هس��تیم که قوانین تصویب ش��ده مجلس شورای 
اس��لامی ب��ا اصلاحیه ه��ای بعدی روب��ه رو می ش��ود، به 
 ای��ن دلی��ل که کار پخت��ه ای در ای��ن زمینه انجام نش��ده

است.  کرباسیان در ادامه تاکید کرد: رابطه سازمان ایمیدرو 

با مجلس شورای اسلامی به ویژه با کمیسیون صنایع مجلس 
چه در دوره پیش و چه هم اکنون، خوب بوده اس��ت، به ویژه 
از زمان��ی که رهبر معظم انقلاب بح��ث اقتصاد مقاومتی و 
پیشگری از خام فروشی را مطرح کردند، مجلس تلاش کرد 
با ما همراهی بیش��تری کند.  وی در ادامه خاطرنشان کرد: 
به تازگی بر حسب نظر وزیر صنعت، معدن و تجارت، نقشه 
راه معدن و صنایع معدنی تهیه ش��ده که کار بسیار پخته ای 
است زیرا نظر کارشناس��ی انجمن ها، شرکت ها و خبرگان 
در آن به کار گرفته ش��ده اس��ت. در این زمینه با فراکسیون 
مجلس ش��ورای اسلامی نیز جلس��ه های مشترکی برگزار 
شد و نقش��ه راه معدن هفته گذش��ته ابلاغ شد. کرباسیان 
ادام��ه داد: این کار، یک��ی از همکاری ها و تعامل های خوب 
ما با مجلس شورای اسلامی بود. از آنجا که مجلس خودش 
همراه ش��ده اس��ت، قوانینی را به تصویب می رساند که در 
راس��تای نقشه راه معدن است.  رئیس هیات عامل ایمیدرو 
در پاسخ به این پرس��ش که آیا پرسش نمایندگان مجلس 
ش��ورای اس��لامی از وزیر صنعت، معدن و تجارت در زمینه 
س��ازمان ایمیدرو نیز خواهد ب��ود، گفت: در یک بند عنوان 
کرده اند که س��ازمان ایمیدرو بر س��ازمان های خود نظارت 
ندارد، در حالی که باید عرض کنم سازمان به تازگی نامه ای 
از سوی س��ازمان بازرسی کل کشور دریافت کرده مبنی بر 
اینکه یکی از س��الم ترین و شفاف ترین سازمان های کشور، 
ایمیدرو با ضریب ۷۴ درصد در سال ۹۶ و ۶ ماه نخست سال 

۹۷ است. این هم یکی دیگر از افتخارات ما است. 
واردات�و�صادرات�طلا��

رئیس هیات عام��ل ایمیدرو در زمینه واردات و صادرات 
طلا به کش��ور عنوان کرد: کش��ور ما ص��ادرات طلا ندارد و 
واردات ط��لا انج��ام می ده��د. از این رو بان��ک مرکزی هم 
عن��وان کرد که واردات طلا هیچ منعی ندارد و در این زمینه 
عوارضی وضع نش��د. کرباس��یان ادامه داد: در ایران تاکید 
روی فرآوری و س��اخت جواهرات و صنایع دس��تی اس��ت. 
وی ادامه داد: در زمینه طلا اکتش��افات خوبی انجام شده و 
پیش بینی می کنیم که محدوده های بیشتری به آن اضافه 
ش��ود. کرباسیان ادامه داد: سال گذشته طلای موته رکورد 
تولید ۶۰۰ کیلوگرم طلا را ثبت کرد. طلای زرش��وران نیز 
رک��ورد تولید ۸۰۰ کیلوگرم را ثبت کرد. پیش بینی ما برای 
امسال با توجه به حضور بخش خصوصی رکوردهای بیشتر 
در زمینه طلاس��ت. به هر صورت طلا یکی از صنایع معدنی 

است که امکان رشد آن در کشور وجود دارد. 
ورود�ایمیدرو�به�حوزه�هنر��

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که س��ازمان ایمیدرو در زمین��ه ورود به هنر چه 
برنامه هایی را در دس��ت اج��را دارد و چه رویکردهایی برای 
معرف��ی بخش معدن با ابزار هن��ر وجود دارد، گفت: یکی از 
اقدام هایی که س��ازمان ایمیدرو برای معرفی بخش معدن 
با ابزار هنر انجام داد، برگزاری جش��نواره عکاس��ی در سال 
گذش��ته بود و امس��ال نیز با ابعاد بزرگ تری برگزار خواهد 
ش��د. کرباسیان در ادامه خاطرنش��ان کرد: کار جدیدی که 
امس��ال آغاز کردیم، مستندس��ازی در بخش معدن است 
ک��ه با عنوان جش��نواره حقیقت در دس��ت اقدام اس��ت و 
مستندسازان استقبال خوبی از این حوزه به عمل آورده اند. 
به علاوه، س��رود جشنواره س��نگ نیز ساخته شده است که 

کار هنری قابل قبولی به شمار می رود. 
عبور�از�بحران��

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که به دلیل تحریم ها ممکن است نمایشگاه متافو 
با استقبال نکردن شرکت های خارجی روبه رو شود، عنوان 
کرد: اگر تعارف نداش��ته باش��یم باید بگویی��م که در حوزه 
اقتص��اد به دلیل ای��ن تحریم های جدی با مش��کل روبه رو 
خواهیم شد. ما باید دقت کنیم که عواقب تحریم کم شوند. 
ش��رکت هایی که منافع یا شراکتی با امریکایی ها دارند، در 
ارتباط با ما احتیاط خواهند کرد. کرباسیان تاکید کرد: اروپا 
ه��م اقدام قابل قبولی در راس��تای حمایت از ما انجام نداده 
و به نظر می رسد بیش��تر حرف می زند تا عملی انجام دهد. 
وی خاطرنش��ان کرد: در کل، ما نیز باید با کشورهای جدید 
ک��ه کمتر با امریکا در مراوده هس��تند، رابطه برقرار کنیم و 
در این زمینه به دنبال راهکارهایی باشیم. کرباسیان تاکید 
کرد: تجربه های مختلف نش��ان داده که جمهوری اسلامی 
ایران قادر اس��ت از بحران ه��ای مختلف بگذرد و به یقین از 

این بحران نیز عبور می کند. 
سازمان�ایمیدرو�و�مسئولیت�های�اجتماعی��

رئیس هی��ات عامل ایمیدرو همچنین در پاس��خ به این 
پرس��ش که س��ازمان ایمیدرو در زمینه مس��ئولیت های 
اجتماع��ی چه اقدامی انجام داده اس��ت و چ��ه برنامه هایی 
در دس��ت اقدام دارد، گفت: طبیعی اس��ت ک��ه هر واحد یا 
سازمانی در هر جا که فعالیت می کند باید به اطراف خودش 
توجه کند. برای مثال اگر در نزدیک یک روس��تا کار معدن 
انجام می ش��ود، باید برای آبادانی آن روس��تا اقدام هایی را 
انج��ام دهد یا اگ��ر در مناطقی کار انج��ام می دهد باید در 
همان منطقه س��رمایه گذاری کند و در زمینه های مختلف 

همچون جاده سازی، اشتغال و... سرمایه گذاری کند. 
همچنین باید در راستای ارتقای سطح دانش و بالا بردن 
فرهنگ و توس��عه منطق��ه حرکت کند. کرباس��یان ادامه 
داد: در حوزه مس��ئولیت های اجتماعی، ش��رکت های زیر 
پوشش س��ازمان ایمیدرو این موضوع را در نظر گرفته اند و 
بودجه هایی را در این راس��تا اختصاص داده اند، آمار و ارقام 
نیز عددهایی بزرگی هس��تند؛ چ��ه در حوزه ورزش چه در 
حوزه بهداشت و چه در حوزه راهسازی اقدام های مناسبی 
انجام شده اس��ت.  وی در ادامه تاکید کرد: بدیهی است که 
در بخش های مختلف باید مدیران را مکلف کرد که به حوزه 
مسئولیت های اجتماعی بیش از پیش توجه کنند و در این 
راس��تا نیز باید به مس��ائلی بیش��تر توجه کرد که بیشترین 

منافع عام را به همراه داشته باشند. 

کرباسیان�در�دیدار�با�اعضـای�تحـــریریه�روزنامه�صمت�مطرح�کرد

لزوم باز تعریف خام فــروشی در تحریم
برای�ایجاد�جهش�در�معدن�و�صنایع�معدنی،�بــــه��50میلیـارد�دلار�سـرمایه�خـارجی�نیاز�داریم

روی خط خبر

با سیاس��ت های چند ماه گذش��ته به نظر می رس��د صادرات حوزه 
صنای��ع معدنی که یکی از حوزه های  ارزآور بیار این مملکت اس��ت 
دچار مش��کلات جدی شده است. خوشبختانه توانستیم این امر را 

به دولت منتقل کنیم



 رشد تولید فولاد 
در ۸ ماه از سال جاری میلادی 

ف��ولاد  جهان��ی  انجم��ن  جدی��د  گ��زارش 
نش��ان می ده��د در ۸ ماه ابتدای س��ال جاری 
می��ادی، در حالی که متوس��ط رش��د تولید 
فولادخ��ام به ۴.۸درصد رس��یده ب��ود، میزان 
رش��د تولی��د ف��ولاد در ایران ب��ه ۲۱.۶درصد 
 رس��یده که نزدیک ۵ برابر رش��د تولید جهانی

 است.
ب��ه گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ایران 
)ایمی��درو( بر اس��اس گ��زارش انجمن جهانی 
 ،)World Steel Association( ف��ولاد 
ایران از ابتدای ژانویه تا پایان اوت ۲۰۱۸ )۱۱ 
دی ۱۳۹۶ تا ۸ ش��هریور ۱۳۹۷( ۱۶ میلیون و 
۴۳۷هزار تن فولاد خام تولید کرد که نس��بت 
ب��ه مدت مش��ابه س��ال ۲۰۱۷ می��ادی )۱۳ 
میلی��ون و ۵۱۳هزار تن(، ۲۱.۶ درصد رش��د 

نشان می دهد.
 این رقم نش��ان می دهد میزان رش��د تولید 
فولاد ایران در این مدت، حدود ۵ برابر بیش از 

رشد تولید جهانی بوده است.
همچنی��ن در اوت ۲۰۱۸ )حدود نیمه مرداد 
تا حدود نیمه ش��هریور( تولید فولاد خام ایران 
با رش��د ۹ درصدی به یک میلیون و ۹۸۰ هزار 
تن فولاد خام رس��ید. این رقم در مدت مشابه 
سال گذشته یک میلیون و ۸۱۶ هزار تن بود.

۶۴ کشور فولادس��از جهان در ۸ ماه ابتدای 
سال جاری میادی، یک میلیارد و ۱۹۴میلیون 
و ۱۵۳ه��زار تن فولاد خام تولی��د کردند. این 
رقم در مدت مش��ابه سال گذشته یک میلیارد 
و ۱۴۰ میلی��ون و ۵۰۷ هزار ت��ن بود که ۴.۷ 

درصد رشد کرده است.
همچنین میزان تولید اوت ۲۰۱۸ فولادسازان 
جهانی )۱۵۱میلیون و ۹۵۱هزار تن( نسبت به 
میزان تولید سال گذشته میادی )۱۴۷ میلیون 
 و ۸۵۲ ه��زار ت��ن( ۲.۸ درص��د افزایش یافته

 است.
براس��اس ای��ن گ��زارش، در ۸ م��اه ابتدای 
س��ال ج��اری می��ادی ب��ه ترتیب چی��ن با 
تولید۶۱۷میلی��ون و ۳۹۸ ه��زار ت��ن، هند با 
تولید ۷۰میلیون و۸۳۱ هزار تن، ژاپن با تولید 
۷۰ میلی��ون و ۱۹۵ هزار ت��ن، امریکا با تولید 
۵۶ میلی��ون و ۹۰۳ هزار ت��ن و کره جنوبی با 
تولی��د ۴۸ میلیون و ۳۳۰هزار تن کش��ورهای 

برتر تولیدکننده فولاد خام جهان بودند.

ایجاد بزرگ ترین شرکت 
 معدنکاری طلای جهان
  با ادغام دو شرکت

ش��رکت معدنکاری باریک گلد در حال خرید 
منابع ش��رکت رندگلد اس��ت که ای��ن قرارداد 
۱۸.۳ میلی��ارد دلاری می توان��د بزرگ تری��ن 

شرکت معدنکاری طای جهان را ایجاد کند.
به گزارش مهر به نقل از رویترز، شرایط این 
قرارداد نشان می دهد که س��هامداران رندگلد 
به جای هر سهمی که در این شرکت داشتند، 
۶.۱۲۸۰ س��هم در ش��رکت باریک گلد دریافت 

خواهند کرد. 
همچنی��ن ب��ر اس��اس گ��زارش بی بی س��ی 
انگلیسی، سهامداران باریک گلد قدیم هم ۶۶.۶ 
درصد از س��هام ش��رکت ادغام ش��ده جدید را 
در اختیار خواهند داش��ت که نام باریک گلد را 

حفظ خواهد کرد.
پ��روژه ادغ��ام این دو ش��رکت، نتیجه هدف 
مشترک آنها برای کاهش هزینه ها و بالا بردن 
حاش��یه سود است. با افت ۸ درصدی نرخ طا 
در سال جاری، سهام هر دو شرکت ۳۰ درصد 

افت کرده است.
مارک بریس��تو، مدیر اجرایی ارشد رندگلد، 
می گوی��د: صنعت م��ا همواره ب��رای تمرکز به 
مس��ائل کوتاه مدت، رش��د نامنظم و بازگشت 
س��رمایه ضعیف ب��رای س��رمایه گذاران، مورد 
انتقاد بود اما شرکت ادغام شده بسیار متفاوت 

خواهد بود.
بریس��تو، مدیر اجرایی ارش��د شرکت جدید 
خواهد ش��د و ج��ان تورنتون، رئی��س کنونی 
باریک گلد، هم مدیر کل شرکت جدید خواهد 

بود.
درحال حاضر ش��رکت باریک گلد فعالیت های 
مع��دن کاری ط��ا را در امریکا، پرو، ش��یلی و 
آرژانتین در دست دارد و رندگلد هم در ساحل 

عاج، مالی و جمهوری کنگو فعالیت می کند.
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اخبار

اهدای 30میلیون کلمه تولیدی »گسترش معدن« به کرباسیان

درجریاندیدارمدیرمسئول،مدیران
واعضایتحریریهموسس�ههایفرهنگیو
مطبوعات�یصمتوروزگارب�ادکترمهدی
کرباس�یان،مع�اونوزیرصنع�ت،معدنو
تجارتورئیسهیاتعاملسازمانتوسعه
ونوس�ازیمعادنکش�ور،بهرس�میادبود

هدایاییبهدکترکرباسیاناهداشد.
مجلدصحافیش�ده4سالانتشارمداوم
روزنامهگس�ترشمعدنکهحاصلفعالیت
خبرن�گارانح�وزهمعدنموسس�هصمت
ب�ودوبی�شاز30میلی�ونکلم�هرادربر
میگرف�ت،یکیازهدایای�یبودکهتقدیم
مع�اونوزیرصنعت،معدنوتجارتش�د.
مهدیکرباسیانضمنسپاساززحمتهای
اعضایتحریرهگروهمعدن،اینمجلدهارا
ارزش�منددانس�توابرازامی�دواریکرد
کهباتلاشمداوم،اینفعالیتهااس�تمرار
داشتهباشد.همچنیندرایندیدارتابلویی
ازکاریکاتوردکترمهدیکرباس�یانکهبه
وسیلهحسینعلیزادهکارتونیستروزنامه
صمتکش�یدهش�دهبود،بهایشانتقدیم
ش�د.دراینکارت�ونکرباس�یاندرقامت
ناخدایکشتیمعدنباکلاهایمنیرویسر
درورودییکمعدنزغالسنگبهتصویر

کشیدهشدهبود.
ناص�ربزرگمه�ر،مدیرمس�ئولروزنام�ه
صمتبااش�ارهبهاینکارت�ونگفت:دکتر
کرباس�یانهموارهدرس�الهایحضوردر
عرصهمدیریت،رویگشادهایدرپذیرش
نق�دوکلامطنزداش�تهاندوهموارهازاین

موضوعاستقبالکردهاند.
تلاشه�ایش�بانهروزی ب�ه توج�ه ب�ا
کرباس�یاندرایمی�درووتحققوعدههای
مهمدراینعرصه،حس�ینعلیزادهایشان
رادرقام�تناخدایاینعرص�هبهتصویر

درآورد.

کرباس�یانه�مضم�نس�پاسازای�ن
کاریکاتوروابرازخرس�ندیازتصویریکه
ازویکشیدهش�دهاست،ازعلاقهخودبه

طنزوکاریکاتورگفت.
توجه��۵ساله�رسانه�ها�به�بخش�معدن��

درایننشس�ت،ناصربزرگمه�ر،مدیرعامل
موسسهفرهنگیصمتومدیرمسئولروزنامه
صم�توروزگارمع�دنگفت:خوش�حالیمکه
در۵س�الگذش�تهکس�یبرمس�ندریاس�ت
س�ازمانتوس�عهایایمی�دروبودهک�هبخش
زی�ادیازثروتاینکش�ورراکهازنگاهعمومی
ورس�انههامغفولماندهبود،دوبارهمطرحکرد
وباعثش�دمع�ادنوصنایعمعدن�یازجایگاه
کوچ�کخودخارجش�دهوب�هموضوعیقابل
درکب�رایمردمعادیتبدیلش�ودکهدومین
ثروتکش�ورپ�سازنف�ت،گازوپتروش�یمی

است.
ایناتفاقمهمش�ایدرخنمیداداگرکسیبر
اینمس�ندبودکهدیدگاهرس�انهایوتوجهبه
افکارعمومینداش�ت.البتهدرگذش�تهچنین

نگاهیوجودداشتکهبهدلیلکمکاریبود.
ویافزود:آنچهدر۵سالگذشتهشکلگرفت
توجهکاملرسانههابهمعدنبودوجلسهامروز
همبهایندلیلاستکهروزنامهصمت،گسترش
معدنودرکن�ارآنروزنامهروزگارمعدنکهاز
ابتدایمهربهعنواننخس�تینروزنامهمعدنی
کشوررویکیوس�کمطبوعاتیهاقرارگرفت،
توانستازرسانههایدیگرکمیفاصلهبگیردو
جدیتربهمع�ادنوصنایعمعدنیبپردازدودر
اینمدتحدود30میلی�ونکلمهدراینبخش

تولیدشد.
بزرگمه�رتاکی�دک�رد:ای�نکلم�اتحاصل
کارتمامکس�انیاس�تکهدراینچندس�البه
ناخداییآقایکرباسیاندراینحوزهکارکردند
وروزنامهصمتتوانستبخشیازآنراپوشش

دهد.
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آیینافتتاحجادهریلیش�رکتفولادامیرکبیرکاش�ان
واتصالآنبهش�بکهسراس�ری،همچنی�نافتتاحدفتر
گم�رکاختصاص�یوراهان�دازیپروژهاطف�اءحریقاین
شرکتصبحروزچهارشنبهچهارممهرماهجاری،باحضور
مهندساحمدیعض�وهیاتمدیرهومعاونتبهرهبرداری

راهآهنجمهوریاسلامیایران،مهندسساداتحسینی
مدی�رکلراهآهناصفهان،مهندسکلات�هرییسراهآهن
کاش�ان،حجهالاس�لامحاجآقااس�لامیتبارام�امجمعه
موقتکاش�ان،آقایمرتضاییمعاوناستانداروفرماندار
ویژهکاش�ان،آقایقپانیپورمعاونسیاس�یف�رمانداری

کاش�ان،منصورنیتخواهفرماندهپلیسراهآهناصفهان،
آق�ایوکیل�یریی�سهیاتمدی��رهف�ولادامی�رکبیر
کاش�انومدیرحراس�تفولادمبارکهاصفه�انوجمعی
ازاعض�ایهیاتمدی��رهوکارکناناینش�رکت،برگزار

شد.

جاده ریلی و اتصال به خط آهن سراسری کشور و گمرک اختصاصی در شرکت فولاد امیرکبیر کاشان افتتاح شد

توسعه و تکمیل زیرساخت در راستای تکمیل زنجیره تولید، افزایش سوددهی، جلب رضایت مشتری و تحویل به موقع محصول 
مهندس عزیز قنواتی در آیین افتتاح پروژه های شرکت فولاد امیرکبیر کاشان تاکید کرد:

اجرای پروژه ه��ای ریلی و گمرکی در راس��تای 
تکمیل زنجی��ره فولاد، افزایش س��ود دهی، تولید 
محصول ارزش آفرین و تحویل به موقع محصول و 

افزایش رضایت مشتری است. 
، مدیرعامل ش��رکت فولاد امیر  به گزارش 
کبیر کاش��ان در آیین افتتاح سه پروژه بزرگ این 
شرکت، از اهتمام ویژه گروه فولاد مبارکه اصفهان 
در برنامه ریزی مدون و کارشناس��ی در توس��عه و 
تعال��ی تولید در ش��رکت های تابعه هلدینگ فولاد 
مبارکه خبر داد و گفت: اجرای طرح های توس��عه 
تولید، همگام با اج��رای طرح های ریلی و گمرکی 
همگی در راس��تای تکمیل زنجیره تولید محصول 
ارزش آفرین در گروه فولاد مبارکه و ش��رکت فولاد 

امیرکبیر کاشان بوده است.
مهندس عزی��ز قنواتی با بی��ان اینکه ۵۳درصد 
سهام ش��رکت مربوط به فولاد مبارکه است گفت: 
تولید محص��ول با کیفیت، تامی��ن ۲۰درصد ورق 
گالوانیزه کش��ور به عنوان دو ماموریت و چشم انداز 
 اصل��ی ب��رای ای��ن ش��رکت در نظر گرفته ش��ده

 است.
 قنوات��ی در تش��ریح ش��اخص های فعالیت این 
ش��رکت ادام��ه داد: توجه ویژه به ایمن��ی، ارتقای 
خدمات و افزایش جلب رضایت مشتریان، آراستگی 
و مسئولیت پذیری اجتماعی و در حوزه ارزش های 
 س��ازمانی م��ورد تاکی��د مدیری��ت ای��ن ش��رکت 

می باشد.
قنواتی با اشاره به تدوین نقشه استراتژیک شرکت 
گفت: حرکت شرکت بر اساس برنامه زمان بندی و 
تکامل و تعالی مطابق نقش��ه استراتژیک است و از 
منظر ارزش تولید محصولات این ش��رکت، ارتقای 
توان کیف��ی و کمی محصولات تولی��د، همواره از 

اولویت های شرکت بوده است.
مهندس عزیز قنواتی به هزینه بالغ بر ۸ میلیارد 
تومانی این ش��رکت برای اجرای این طرح اش��اره 
کرد و گفت: شرکت فولاد امیرکبیر کاشان همگام 
با فولاد مبارکه اصفهان، در راس��تای سیاست های 
برنامه چش��م انداز توسعه کش��ور و تکمیل زنجیره 
تولید فولاد در کش��ور اقدام به اج��رای طرح های 
توس��عه ای با ه��دف تکمیل زنجی��ره تولید نموده 

است.
قنواتی افزود: همچنین با هدف تسریع و تسهیل 

ارس��ال محصولات فولادی ش��رکت به مش��تریان 
گم��رک اختصاصی در کارخانه ایجاد ش��ده که از 
هم��کاری گم��رکات جمهوری اس��امی و راه آهن 
جمهوری اسامی در اجرای این دو پروژه قدردانی 

می کنیم.
وی با اش��اره به راه اندازی و افتتاح پروژه اطفای 
حریق این ش��رکت افزود: تامین ایمنی کارکنان و 
توجه به زیرس��اخت های خدمات ایمنی و سامت 
کارکن��ان و محی��ط کارخانه همواره م��ورد تاکید 

مدیریت بوده است. 
قنوات��ی در رابطه ب��ا راه ان��دازی پروژه های این 
شرکت در راستای اقتصاد مقاومتی گفت: با کاهش 
بهای تمام شده توان رقابت با محصولات خارجی را 
افزای��ش داده و مهم ترین پروژه ش��رکت راه اندازی 
خ��ط راه آه��ن ریلی بود که به ش��بکه سراس��ری 
اتص��ال پیدا کند که تس��هیل و کاهش هزینه های 
حمل ونق��ل، کاه��ش ترافی��ک جاده ای، تس��هیل 
در حم��ل محصولات بن��ادر و کاهش آلودگی های 

زیست محیطی را به همراه دارد.
وی افزود: پ��روژه گمرک اختصاص��ی که امروز 
افتتاح خواهد شد و راه اندازی سیستم اطفاء حریق 

از دیگر پروژه های در دست اجرای شرکت است. 
وی همچنین از برنامه ریزی برای طرح ۳۰۰هزار 
تن گالوانیزه نیز خبر داد که طرح توجیه اقتصادی 
آن ب��ه پایان رس��یده و بودج��ه آن به طور تقریبی 

تعیین شده است.
عض��و هیات مدیره و مع��اون بهره برداری راه آهن 

جمهوری اسامی ایران در آیین افتتاح جاده ریلی 
شرکت فولاد امیرکبیر کاشان و اتصال آن به شبکه 
سراس��ری کش��ور از رویکرد بخ��ش خصوصی در 
کمک به اجرای طرح های عام المنفعه و توس��عه ای 
در کم��ک به دولت به ویژه ش��رکت ف��ولاد مبارکه 

اصفهان و فولاد امیرکبیر کاشان تقدیر کرد.
باب��ک احمدی ب��ه جنگ اقتص��ادی قدرت های 
جهانی برای رویارویی با ایران اش��اره کرد و گفت: 
کش��ور ما باید از این موقعیت برای توانمند س��ازی 

خود بهره گیرد.
باب��ک احم��دی در ادامه ب��ه ارائه گزارش��ی از 
اقدامات کمی و کیفی توس��عه ری��ل و حمل ونقل 
ریل��ی و مزیت های کان آن اش��اره ک��رد وگفت: 
س��وخت و ان��رژی و هزین��ه تمام ش��ده از جمله 

مزیت های حمل ونقل ریلی است.
وی به ظرفی��ت جابه جایی و افزایش آن در آتیه 
نزدیک جاده ریلی ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان 
خب��ر داد و گف��ت: در این پروژه ه��م اکنون توان 
انتق��ال ۳۰۰ هزار ت��ن محصول در س��ال تدارک 
دیده ش��د، همچنین با اجرای فاز دوم توان انتقال 
۲ میلیون تن ظرفیت ب��اری از این کارخانه ایجاد 

می شود. 
وی به سیاس��ت ش��رکت راه آهن در انجام امور 
مش��ارکتی پروژه های حمل ونقل ریلی اش��اره کرد 
و گف��ت: با توجه به اینکه مناب��ع دولت به تنهایی 
کف��اف اج��رای پروژه های عمران��ی را نمی دهد ما 
وظیف��ه داریم از توان بخ��ش خصوصی نیز کمک 

بگیریم.
وی افزود: خ��ط اتصال فولاد امیرکبیر کاش��ان 
نیز بر همین سیاس��ت اس��توار بوده که به صورت 
مشارکتی بین راه آهن جمهوری اسامی و شرکت 

فولاد امیرکبیر تاسیس شده است.
وی در ادامه افزود: ح��دود ۱۱۰ کیلومتر برنامه 
برای خطوط فرعی در کش��ور در نظر گرفته شده 
که بزودی ۵۸ کیلومتر آن به بهره برداری می رسد.

احم��دی اف��زود: امی��دوارم با تکمی��ل این ۵۸ 
کیلومتر ح��دود ۲۰ میلیون تن بار جدید در جاده 
ب��ه روی ری��ل  آید و اینک��ه این پروژه در اس��تان 
اصفهان به عنوان استانی که حدود ۱۵ درصد از بار 
کل کشور در آن تردد می کند، اتفاق خوبی است. 
عض��و هیات مدیره و مع��اون بهره برداری راه آهن 
جمهوری اسامی ایران افزود: این یکی از نخستین 
خطوطی است که امس��ال به بهره برداری می رسد 
و م��ا امیدواری��م س��ایر مراکز ب��ار و صنعتی را به 
خطوط ریلی متصل کنیم از جمله کارخانه س��ایپا 
کاشان که در جوار همین کارخانه است و مقدمات 
مذاکرات آن نیز انجام ش��ده است که با مساعدت 
مقام��ات محل��ی و فرماندار محترم ب��ه زودی این 

کارخانه را هم متصل می کنیم.
 وی ادامه داد: خوشبختانه این اتفاق امروز افتاد 
و پروژه ای به یاد ماندنی در ش��هر کاشان است که 
مردم این ش��هر و کل ای��ران از منافع آن بهره مند 

می شوند.
وی در ادامه به اتصال چند شرکت دیگر به خط 

آهن سراس��ری تا پایان امس��ال خب��ر داد و گفت: 
حدود ۴۰ ش��رکت و مجموعه اقتصادی در کش��ور 
در ح��ال انجام پروژه های مش��ارکتی هس��تند که 
ای��ن پ�روژه ها دقیقا حلقه مفق�وده خطوط تجاری 

بوده اند.
وی ادامه داد: اگر این اتصالات اتفاق بیفتد از این 
خطوط انتفاع کافی می شود و ما حدود ۲۰ میلیون 
تن ظرفیت جدید هم اضاف��ه می کنیم تا در ادامه 
با توافقاتی که ش��ده جلو برویم و در نهایت تا ۱۱۰ 

کیلومتر اضافه کنیم. 
مدی��رکل راه آه��ن اس��تان اصفهان نی��ز در این 
آیین در س��خنانی از رویک��رد ارزنده فولاد مبارکه 
و فولاد امیرکبیر کاشان در مشارکت در طرح های 
عمرانی و خدماتی گفت: یکی از راه های موفقیت و 
تسریع در اجرای طرح ها، به کارگیری از توان بخش 

خصوصی است.
سادات حس��ینی به وجود ح��دود ۹۲۰ کیلومتر 
خط آهن در استان اشاره کرد و گفت: حدود ۳۴۰ 
کیلومتر خط آهن در دست احداث در استان است 
که با بهره ب��رداری از آن. تقریبا با ۱۲۰۰ کیلومتر 
و حدود ده درصد ش��بکه ریلی کش��ور را اس��تان 

اصفهان به خود اختصاص می دهد.
 سادات حس��ینی اف��زود: به لحاظ ش��اخص های 
عملک��ردی س��ازمان از جمل��ه تناژ تخلی��ه و تن 
کیلومتر رتبه اول تا س��وم را در ادارات کل مناطق 

راه آهن کشور داراست.
وی راه اندازی قطارهای حومه ای را از برنامه های 

اصل��ی در اس��تان اصفهان دانس��ته و تصریح کرد: 
امی��دوارم با همکاری و همراهی تاش��گران عرصه 
صنعت ریلی اس��تان به رشد و تعالی و روند ارتقای 
فعالیت ه��ا و برنامه ه��ا س��رعت هرچه بیش��تری 

ببخشیم.
مدیرکل راه آهن اصفهان همچنین با بیان اینکه 
این اس��تان ۳۵ ت��ا ۴۰ رام قطار ب��اری با ترافیک 
ب��الا در روز دارد، افزود: اصفه��ان از نظر تخلیه بار 
رتبه اول )با ۳۳ درصد از س��هم کل کشور(، از نظر 
ص��دور بارنامه رتبه دوم، از نظ��ر تن کیلومتر رتبه 
 سوم و از نظر تناژ بارگیری رتبه چهارم کشوری را 

دارد.
در ادام��ه ای��ن آیین، مرتضایی معاون اس��تاندار 
و فرماندار ویژه شهرس��تان کاش��ان در س��خنانی 
به اهمیت تولید و اش��تغال و نقش ش��رکت فولاد 
امیرکبیر کاش��ان در این شهرس��تان اشاره کرد و 
از تاش های بی ش��ائبه مدیریت و هیات مدیره این 
ش��رکت در تعامل با منطقه و ایفای مسئولیت های 

اجتماعی تشکر کرد.
مرتضای��ی ب��ه حمای��ت دول��ت از فعالیت های 
اقتصادی و توس��عه و رونق اقتصادی اش��اره کرد و 
گفت: شهرستان کاش��ان ظرفیت زیادی در بخش 
بهره گیری از ش��بکه ریلی دارد که امیدواریم سایر 
صنای��ع همانن��د ف��ولاد امیرکبیر کاش��ان، از این 

فرصت ها استفاده کنند.
وی به رویکرد حمایت فرمانداری از صنایع تاکید 
کرد و از خدمات و حمایت های مدیرعامل ش��رکت 

فولاد امیرکبیر کاشان تقدیر کرد.
در ادام��ه این آیین، وکیلی رئی��س هیات مدیره 
ش��رکت فولاد امیرکبیر کاش��ان و مدیر حراس��ت 
ش��رکت فولاد مبارکه اصفهان در سخنانی به بیان 
برنامه ها و چش��م انداز توس��عه و تولید این شرکت 
پرداخ��ت و از حمایت ه��ای مس��ئولان راه آهن و 
گم��رک در راه اندازی این طرح ها و همت کارکنان 

شرکت تقدیر کرد.
در ای��ن آیین، ش��رکت کنندگان در آیین افتتاح 
طرح های ش��رکت فولاد امیرکبیر کاشان، با حضور 
در ایس��تگاه خ��ط آهن جاده ریلی این ش��رکت و 
سایت گمرک اختصاصی و پروژه اطفای حریق این 
شرکت از این سه پروژه بزرگ بازدید کرده و مورد 

بهره برداری قرار گرفت.

وکیلی مرتضایی بابک احمدی سادات حسینیمهندس عزیز قنواتی

با اعتبار یکصد میلیارد ریال
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چاپ: شرکت چاپ رواق روشن مهر

توافقامریکا،اروپاوژاپن
WTOبرایخانهتکانیدر

نماین��ده تجاری امریکا در بیانیه مش��ترک با همتای��ان اروپایی و ژاپنی که در 
ش��هر نیویورک با آنها دیدار داشت، بر ضرورت اصلاحات سازمان تجارت جهانی 

تاکید کرد.
به گزارش ایس��نا، رابرت لاتیزر نماینده تجاری امریکا، هیروش��یگه سیکو وزیر 
اقتصاد، بازرگانی و صنعت ژاپن و سس��یلیا مالم اس��تروم کمیسر تجارت اتحادیه 
اروپا برای ادامه همکاری و حفظ کارآمدی مقررات فعلی س��ازمان تجارت جهانی 

موافقت کردند.
بر اساس گزارش اسپوتنیک، این وزیران اعلام کردند در نخستین گام به سوی 
اصلاحات این نهاد تجاری جهانی، از بررس��ی پیشنهاد شفافیت و اطلاع رسانی در 
نشس��ت آینده شورای تجارت کالاهای س��ازمان تجارت جهانی حمایت خواهند 

کرد.
دونالد ترامپ، رییس جمهوری امریکا، هفته گذشته در سخنرانی خود در مجمع 
عمومی سازمان ملل اظهار کرد شبکه تجارت جهانی باید اصلاح شود و برخی از 
اعضای سازمان تجارت جهانی، اصولی را که این سازمان بر پایه آنها بنیان گذاشته 

شده است، نقض می کنند.
ترامپ ش��یوه های تجاری مختلف مانند دامپینگ محصول، دس��تکاری ارزی و 
س��رقت مالکیت معنوی را هدف گرفته اس��ت. دولت امریکا پیش تر چین را برای 
کارب��رد تمامی این ش��یوه ها مورد انتقاد ق��رار داد. رئیس جمهوری امریکا ترامپ 
گف��ت: ما دیگر چنین رفتارهای��ی را تحمل نخواهیم کرد و اج��ازه نخواهیم داد 

کارگران ما قربانی شوند و شرکت های ما هدف تقلب قرار گیرند.
اظه��ارات ترامپ ی��ک روز پس از وضع تعرفه 10 درص��دی روی واردات 200 
میلیارد دلار کالای چینی مطرح ش��د. چین ب��ه تلافی این اقدام امریکا روی 60 

میلیارد دلار کالای امریکایی مالیات واردات جدید وضع کرد.
ترامپ تهدید کرده در صورت تلافی چین، روی واردات 267 میلیارد دلار دیگر 
کالای چین��ی تعرفه وضع خواهد کرد. وی در اوت تهدید کرده بود اگر س��ازمان 
تجارت جهانی اصلاح نش��ده و با امریکا رفتار بهتری نداشته باشند، این کشور از 
آن خارج خواهد شد. خروج امریکا از سازمان تجارت جهانی رویداد قابل توجهی 
برای اقتصاد جهانی در مقایسه با جنگ تجاری میان امریکا و چین خواهد بود و 
سیستم تجارتی را که پس از جنگ جهانی دوم برقرار شده، تضعیف خواهد کرد.

قیمتطلا۱۰دلارکاهشیافت
پنجش��نبه در بازارهای جهانی نرخ طلا تحت تاثیر افزایش نرخ بهره از س��وی 

بانک مرکزی امریکا ۹.5 دلار کاهش یافت.
به گزارش فارس، پنجش��نبه در بازارهای جهانی نرخ هر اونس طلا با ۹.5 دلار 
کاهش نسبت به روز گذشته به نرخ 1184 دلار و 60 سنت معامله شد. نرخ فلز 
زرد پنجش��نبه در کمترین زمان 1182 دلار و 60 س��نت و در بیش��ترین زمان 

11۹۹ دلار و 20 سنت به فروش رفت.
قیمت این فلز گرانبها نسبت به یک ماه گذشته 15.۹ دلار و نسبت به یک سال 

گذشته ۹7.8 دلار کاهش داشت.
در گروه س��ایر فلزات گرانبها هم نقره با 13 س��نت کاهش به نرخ 14.17 دلار 

معامله شد.
فل��زات گرانبهای پلاتینوم و پالادیوم هم کاهش های��ی به ترتیب 11 و 5 دلار 

داشتند.
به گزارش خبرگزاری رویترز، دلیل کاهش طلا، افزایش ارزش دلار با بالا بردن 
نرخ بهره از سوی امریکاست. شب گذشته بانک مرکزی امریکا تصمیم گرفت نرخ 

بهره را در این کشور 25 صدم درصد افزایش دهد.
افزایش نرخ بهره هرچند اندک بود اما باعث تقویت دلار شد و این مسئله روی 
نرخ طلا تاثیر گذاشت. زمانی که دلار تقویت می شود فلز زرد برای خریداران غیر 

از دلار گران تر می شود بنابراین تقاضا کاهش یافته و نرخ پایین می آید.
بانک مرکزی امریکا سیاس��ت های مالی دوره گذشته خود را تغییر نداد و اعلام 
کرد این احتمال وجود دارد که افزایش دیگری در دسامبر )نیمه آذر تا نیمه دی( 
3 افزایش در س��ال آینده و یک افزایش دیگر در سال 13۹۹ خورشیدی )2020 

میلادی( داشته باشد.

- ب��ه گزارش متال بولتن، نرخ بیل��ت در بازار داخلی و صادرات ترکیه به تازگی 
کاهش داش��ته چراکه تقاضا کم شده اما نرخ وارداتی به دلیل افزایش قیمت های 
س��ی آی اس بالا رفته است. متوس��ط نرخ وارداتی از 485 تا 4۹5 دلار به 485 تا 
500 دلار هر تن س��ی اف آر رسیده است. عرضه کننده های سی آی اس با توجه به 
کاه��ش موج��ودی نرخ را بالاتر بردند. با این حال بیل��ت صادراتی ترکیه از 4۹5 
دلار به 485 تا 4۹0 دلار هر تن فوب رس��یده اس��ت. بیلت در بازار داخلی ترکیه 
هم 483 تا 4۹0 دلار هر تن در کارخانه اس��ت در حالی که هفته گذش��ته 4۹0 

تا 4۹5 دلار بود.
- به گزارش متال بولتن هفته گذشته نرخ مقاطع صادراتی ترکیه به دلیل افت 
تقاضا نزولی بود. متوسط نرخ میلگرد صادراتی 510 تا 515 دلار هر تن فوب ثبت 
ش��د که 5 تا 10 دلار افت داشت. خریداران منتظر قیمت های پایین تر هستند و 
امیدوارند نرخ را تا 505 دلار کاهش دهند. تقاضای مفتول ترکیه نیز کم است و 
نرخ آن از 560 تا 570 دلار به 540 تا 570 دلار هر تن فوب رسیده است. گفتنی 
است میلگرد در بازار داخلی ترکیه 603 تا 624 دلار هر تن در کارخانه است که 

به تازگی کمی افت داشته است.
- ب��ه گزارش متال بولتن، نرخ میلگرد در بازار داخلی امریکا در ثبات اس��ت در 
حالی که افت بازار قراضه بر بازار میلگرد هم فشار بیشتری وارد کرده است. بازار 
واردات نیز در سکوت است و قیمت ها ثابت مانده اند. متوسط نرخ میلگرد در بازار 
داخلی امریکا 700 تا 720 دلار هر ش��ورت تن هستند و نرخ پیشنهادی وارداتی 

676 تا 700 دلار هر تن سی اف آر است.
- به گزارش استیل گورو، خبرها حاکی از آن است که وزارت توسعه اقتصادی 
روسیه برآورد کرده ضررهایی که روسیه از تعرفه های امریکا بر فولاد و آلومینیوم 
می بیند، حدود 600 میلیون دلار خواهد بود. روس��یه با تصمیم اعمال تعرفه های 
امریکا، آس��یب های احتمالی وارد ش��ده به اقتصادش را محاسبه کرده و این رقم 
حدود 600 میلیون دلار خواهد بود. تا کنون نیز با اعمال تعرفه های متقابل 100 

میلیون دلار از این ضرر جبران شده است.
منبع: ایفنا 
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 ثمن رحیمی راد 
ان��دروز«، معدنکاری که  »ویلی��ام کلارک 
معادن طلا او را میلیونر کرد، در سال 128۹ 
خورشیدی )1۹10 میلادی( سراغ مس رفت. 
او مجتمعی مس��ی در ایالت آریزونای امریکا 
ساخت که به نام خودش »کلارکدیل« نامیده 
ش��د. این ناحی��ه اکنون به م��وزه تاریخ مس 

امریکا تبدیل شده است.
معدن��کاری در ایالات متحده امریکا عمری 
طولان��ی دارد. اگ��ر اواخر ق��رن نوزدهم، تب 
نفت و طلا معدنکاران را از سراس��ر جهان به 
سمت قاره نوظهور می کشاند، در ابتدای قرن 
بیس��تم کم کم فلزات و دیگر عناصر ارزشمند 
خ��اک ب��رای معدنکاران ش��ناخته ش��دند و 
س��رمایه گذاری در ح��وزه این فل��زات جدید 

آغاز شد. 
در   copper.org اطلاع رس��انی  پای��گاه 
گزارش��ی در این زمین��ه می نویس��د: ویلیام 

کلارک ان��دروز، میلیونر و س��ناتور امریکایی 
از اف��رادی بود که خیل��ی زود متوجه ارزش 
م��س و ض��رورت س��رمایه گذاری در این فلز 
پرکارب��رد ش��د. او ک��ه در دهه شش��م قرن 
نوزدهم به وس��یله معادن طلای ایالت مونتانا 
ثروت هنگفتی برای خود ایجاد کرده بود، در 
س��ال 1۹10 میلادی ثروت خود را به سمت 
س��رمایه گذاری در معادن مس ایالت آریزونا 
هدایت کرد. او 4000 جریب از منطقه جروم 
ای��ن ایالت را خرید و مع��دن و کارخانه ذوب 
مس را همانجا ایج��اد کرد. علاوه بر معدن و 
کارخانه، در این منطقه، خانه، مراکز تجاری، 
کلیس��ا، مدرس��ه و س��ایر امکانات تفریحی و 
فرهنگی ایجاد ش��د. اگرچه کلارک هرگز در 
این شهر مس��ی زندگی نکرد اما این شهر نام 

کلارکدیل را از خالق خود وام گرفت. 
کارخان��ه مس کلارک در دهه 20 میلادی، 
800 ه��زار تن مس تولی��د می کرد و 7000 

نی��رو داش��ت. در س��ال 1304 خورش��یدی 
و  درگذش��ت  کلارک  می��لادی(   1۹25(
خان��واده او مع��دن و کارخانه را به ش��رکت 
Phelps Dodge فروخت. این ش��رکت نیز 
تا سال1364خورشیدی )1۹53 میلادی( در 
مع��دن و کارخانه منطقه ج��روم فعال بود تا 
اینکه در این س��ال با پای��ان ذخیره مس آن، 
معدن و کارخانه کلارکدیل برای همیش��ه به 

کار خود پایان داد.
اما به س��ر رسیدن عمر مس کلارکدیل، به 
معنی فراموش شدن آن نبود. در سال1377 
خورش��یدی )1۹۹8 می��لادی( کلارکدی��ل 
به عنوان یکی از مناطق تاریخی و ملی امریکا 
در فهرس��ت مناطق تاریخی این کش��ور ثبت 
ش��د. س��پس به موزه تاریخ م��س در امریکا 
تبدیل ش��د و درحال حاضر، یکی از غنی ترین 
مجموعه های مس��ی را در دل خود جای داده 

است.

م��وزه  دس��ت اندرکاران  از  مین��ک،  درک 
مس کلارکدی��ل درباره چگونگ��ی راه اندازی 
آن می گوی��د: ایده راه ان��دازی چنین موزه ای 
همیش��ه در خان��واده م��ا وجود داش��ت. در 
سال1381)2002 میلادی( در نهایت تصمیم 
گرفتی��م کلارکدیل را برای ای��ن کار انتخاب 
کنیم که قدمت زیادی در اس��تخراج و ذوب 

فلزات دارد.
 او اضاف��ه می کند: برای س��اختمان موزه، 
یک دبیرس��تان را انتخاب کردیم که قدمتی 
40س��اله دارد. بازسازی س��اختمان مدرسه، 
تغیی��ر کارب��ری آن به م��وزه و جم��ع آوری 
نمونه هایی که قرار ب��ود در این موزه نمایش 
داده ش��وند، 8 س��ال زمان برد. مینک تاکید 
می کند: تمام تلاش ما این بود که نشان دهیم 
در این م��وزه 125 میلیارد پوند مس چگونه 
از این منطقه اس��تخراج شده است.  این موزه 
از 6 بخش مجزا تش��کیل شده و در هر یک از 

بخش ه��ا یکی از کاربرده��ای مس به نمایش 
گذاشته شده است. یکی از بخش های مهم این 
موزه، ش��رح تاریخ مفصل مس در امریکاست. 
در این بخش، تاریخ 100س��اله صنعت مس 
در ایالت آریزونا هم به تصویر کش��یده ش��ده 
اس��ت. از جمله آثار چش��مگیری که در این 
موزه به نمایش گذاش��ته ش��ده، تبری مسی 
اس��ت که از یک مومیایی ماقبل تاریخ کشف 
ش��ده اس��ت. این مومیایی که درون یخ برای 
س��ال ها باقی مانده بود و به همین علت »مرد 
یخ��ی« )The Iceman( نام گرفته اس��ت، 
در سال1370 خورش��یدی )1۹۹1 میلادی( 
با تبری در دس��ت از جنس مس کش��ف شد. 
این تبر، یکی از معدود نمونه هایی اس��ت که 
نشان می دهد مس در ماقبل تاریخ نیز کاربرد 
داش��ته اس��ت. این موزه منحصربه فرد، یکی 
از مع��دود کاربری های معادن پ��س از پایان 

ذخیره آنها را نشان می دهد. 

این معدن مس همیشه زنده است

جامعهایفقیر
درجوارپایتختزمردجهان

دهه هاست که معادن شهر موزو در کلمبیا که به پایتخت 
زمرد جهان مشهور اس�ت، برای مالکان خود منبع درآمد 
سرش�اری بوده اند، در حالی که این کشور در شمال غربی 
امریکای جنوبی جامعه فقیری به شمار می آید که مردم آن 
در سرزمین به ش�دت ثروتمندی زندگی می کنند اما حق 
بهره ب�رداری از این ذخایر یک جنگ مداوم اس�ت که در 
آن ضعیفان باید برای بقای خود بجنگند. ش�بکه رسانه ای 
الجزیره، ای�ن تصاویر را از معادن زم�رد کلمبیا در مارس 
2017 )اسفند 139۵( در وب سایت خود منتشر کرده است. 
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